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Milí čtenáři,
v době, kdy píšu tyto řádky, za okny na nás
nesměle vykukuje jaro. Přesto asi většina
z nás nezažívá radost a pocity, které běžně
v době probouzející se přírody míváme.
V Evropě vypukla válka. Na Ukrajině umírají
vojáci i civilní obyvatelstvo. Tisíce matek
s dětmi a staří lidé utíkají před dosahem
smrtonosných zbraní. Z médií se na nás valí
informace o ostřelování, ničení měst a vesnic.
Obrazy zmaru a nekonečného neštěstí.
Asi každý z nás po prvním šoku zažil chvíli,
kdy si řekl: „Co mohu sám udělat, abych po-
mohl ty hrůzy napravit?“ Vzedmula se velká
vlna solidarity, empatie a touhy pomáhat.

Spojili se lidé, ale i státy napříč celým světem.
Hlasitě zaznělo odsouzení agresora. Pomáhá-
me materiálně, ale i duchovně. Každá koruna,
dolar, euro jsou umocňovány modlitbami,
slovy útěchy a podpory i konkrétními skutky re-
álné pomoci. Všichni věříme, že pozitivní vlna
musí přemoci temnotu války.
Nejsem voják, nemohu hodnotit průběh
vojenských operací a využití jednotlivých
zbraní. Naději a víru nám musí dodávat histo-
rická zkušenost - touha po světovládě byla vždy
zastavena. Zlo nemůže vyhrát. Ale nic nepřijde
samo. Každý z nás se musí přičinit podle svých
možností. Každý dobrý a nezištný čin je tou
kapkou, jež nahlodá skálu arogance a touhy
po neomezené nadvládě.
Těmi kapkami jsou i skutky našich spoluob-
čanů, kteří v prvních chvílích konfliktu pomohli

najít azyl a bez-
pečí ukrajin-
ským rodinám.
Patří tam veš-
keré příspěvky
na sbírky. Patří
tam slovní pod-
pora i modlitby.
A také NADĚJE.
„Nemáme ani
ponětí o tom,
jak silní ve skutečnosti jsme, dokud nás
něco nedonutí se k této skryté síle obrátit.
V časech tragédií, válek a nutnosti lidé ko-
nají úžasné věci. Schopnost lidí cokoliv
přežít a obnovit je úžasná.“ Isabel Allende

Naději a víru za celou redakční radu
přeje všem čtenářům Jarmila Polomská

slovo úvodem

ZPRAVODAJ

ROZPOČET OBCE PÍŠŤ NA ROK 2022 SCHVÁLILI
ZASTUPITELÉ NA 20. ZASEDÁNÍ ZASTUPITEL-
STVA OBCE PÍŠŤ DNE 14. BŘEZNA 2022. FINAN-
ČNÍ PROSTŘEDKY BYLY ROZDĚLENY NA TYTO
VĚTŠÍ PROVOZNÍ NÁKLADY A INVESTICE:

� Protipovodňová opatření: realizace od-
bahnění Retenční nádrže Píšť - celkem vy-
členěno 19 milionů korun.

� Odvádění a čištění odpadních vod:
provoz kanalizace a ČOV, podání žádosti
o dotaci na II. etapu odkanalizování, zpra-
cování nového kanalizačního a provozního
řádu, realizace prodloužení oddílné kana-
lizace pro novostavby v ulicích Strmá a Polní
a prostředky obnovy kanalizace - celkem vy-
členěno 3,6 milionu korun.

� Obecní vodovod: provoz a údržba vodovo-
du, realizace prodloužení vodovodu pro
novostavby v ulicích Strmá a Polní, vyhle-
dání nového zdroje pitné vody a prostředky
obnovy vodovodu včetně již vytvořené re-
zervy - celkem vyčleněno 3,7 milionu korun.

� Silnice: realizace asfaltových povrchů v uli-
cích Luční, Polní, Zátiší a části komunikace
k Průmyslové zóně Jih (Starý kravín) a běžné
opravy místních komunikací - celkem vy-
členěno 1,3 milionu korun.

� Chodníky: pokračování rekonstrukce
chodníků v ulici Opavská a Ratibořská, po-
dání žádosti na spojovací chodník mezi obcí
Píšť a polskou obcí Owsiszcze a běžná údrž-
ba - celkem vyčleněno 1,5 milionu korun.

� Požární ochrana: pořízení nové cisternové
automobilové stříkačky z rámcové dohody
(realizace pouze s dotací Generálního ředi-
telství HZS) - vyčleněny 3 miliony korun.

� Základní a mateřská škola: rekonstrukce
rozvodů pitné vody ve škole, rekonstrukce

Hlavní investiční akce 2022
stávajících kotelen a energetické úspory
obou budov (realizace pouze s dotací NPŽP)
a rekonstrukce dětského hřiště ve školce
(realizace pouze s dotací MMR) - celkem vy-
členěno 800 tisíc korun.

� Bytové hospodářství: energetické úspory
a zateplení bytového domu Hůrecká 501
a odizolování základů bytového domu
Lomená 446 - celkem vyčleněno 1,7 milionu
korun.

� Vodní toky: revitalizace Píšťského potoka,
opravy a zpevnění břehů od retenční nádrže
po most v ulici Kolkova - vyčleněno 500 tisíc
korun.

� Komunální služby: pořízení komunální
techniky - traktoru, nosiče kontejnerů a ra-
menového příkopového mulčéru - celkem
vyčleněn 1 milion korun.

�Místní hřbitov: pokračování realizace rozší-
ření horní části hřbitova - vyčleněno 500
tisíc korun.

� Sběrnémísto: realizace zpevněné asfal-
tové plochy a zařízení sběrného místa

pro velkoobjemové a nebezpečné odpady
v Průmyslové zóně Jih - celkem vyčleněno
500 tisíc korun.

� Veřejné osvětlení: rozšíření veřejného
osvětlení v ulicích Strmá a Sportovní, rekon-
strukce volného vedení, údržba a provoz -
celkem vyčleněno 400 tisíc korun.

� Činnost místní správy: pořízení elektro-
nické úřední desky v rámci projektu podpo-
ry efektivní komunikace - vyčleněno 400 ti-
síc korun.

� Územní plán: pořízení a zpracování změny
č. 1 - vyčleněno 350 tisíc korun.

Dále máme v rozpočtu na letošní rok ještě fi-
nanční rezervu na případné realizace dotačně
podpořených projektů nebo na další v současné
době neočekávané výdaje ve výši více než 2 mi-
lionů korun.
Všechny podrobnosti k příjmům a výdajům
v Rozpočtu obce Píšť na rok 2022 najdete
na webových stránkách www.pist.cz v záložce
obecní úřad - rozpočet obce.

Daniel Fichna, starosta

Foto Oldřich Kůrečka
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V ROCE 2021 BYLO ÚSPĚŠNĚ DOKONČENO
DÍLO „ODKANALIZOVÁNÍ OBCE A STAVBA
ČISTÍRNY ODPADNÍCH VOD V OBCI PÍŠŤ“.
NÁSLEDNĚ BYLO TOTO DÍLO UVEDENO
DO ZKUŠEBNÍHO PROVOZU.
UŽ OD 1. ČERVNA 2021 JE MOŽNOST
OFICIÁLNĚ PŘIPOJIT VAŠE NEMOVITOSTI
NA ČOV.

Žádáme Vás jako vlastníky nemovitostí, které
produkují odpadní vody, jsou v první etapě
odkanalizování a mají na svém pozemku
zakopanou a vybavenou čerpací jímku, o ne-
prodlené napojení Vaší nemovitosti na nově
vybudovanou oddílnou splaškovou kanalizaci.
A pokud jste tak zatím neučinili, taktéž
o uzavření nové smlouvy na odběr vody a od-
vádění odpadních vod.

Upozorňujeme na povinnost danou zákonem
č.274/2001 Sb., o vodovodech a kanalizacích
pro veřejnou potřebu, a o změně některých zá-
konů (zákon o vodovodech a kanalizacích)
ve znění pozdějších předpisů o připojení
nemovitostí na veřejnou kanalizaci.
Kdo akumuluje odpadní vody v bezodtoké jím-
ce, je povinen zajišťovat jejich zneškodňování
tak, aby nebyla ohrožena jakost povrchových
nebo podzemních vod, a na výzvu vodoprávní-
ho úřadu prokázat jejich zneškodňování v soula-
du s vodním zákonem (doklady o pravidelných
vývozech na ČOV).
U některých nemovitostí, a to podle počtu přihlá-
šených trvale bydlících osob a velikosti žumpy,
se může jednat i o desítky odvozů ročně.
Na závěr je třeba dodat, že pravomoc kont-
rolovat nakládání s odpadními vodami má

kromě příslušného vodoprávního úřadu též
Česká inspekce životního prostředí. Fyzická
osoba, která vypouští odpadní vody do vod
povrchových nebo podzemních v rozporu
s vydaným povolením, případně nezajišťuje
likvidaci odpadních vod ze žump v souladu
s vodním zákonem, se vystavuje vysokému
sankčnímu postihu.
Je ve Vašem zájmu vyvarovat se tohoto zby-
tečného rizika a možné kontrole těchto or-
gánů s následným finančním postihem.
Zároveň upozorňujeme všechny nově se při-
pojující, aby se v žádném případě nesnažili
uvést čerpací jímku do provozu sami!
V mnoha případech dochází k poškození
čerpadla. K uvedení do provozu MUSÍ být při-
volán pověřený pracovník obce.

Stanislav Bartusek

JEŠTĚ NEJSTE NAPOJENI NA KANALIZACI?

STAVBA NOVÉ CYKLOSTEZKY BYLA VE SPOLUPRÁCI S LESY ČR S.P.
NAPOJENA NA SÍŤ LESNÍCH CYKLOTRAS VE SMĚRU NA HAŤ A VŘESINU.

Začátkem letošního roku byly provedeny zemní práce na pozemku parc.
č. 3073, který patří státu, s právem hospodaření Lesy České republiky s.p.
Hradec Králové, Lesní správa Opava.
Po vzájemné dohodě s lesním správcem provedli naši pracovníci čety
provozně-technických činností vykácení náletových dřevin a následně byl

Dopojení Cyklostezky Píšť - Hať/Vřesina
pomocí techniky společnosti Harasim stavby s.r.o. obnoven původní po-
vrch lesní cesty s částečným zpevněním a zasypáním štěrkodrtí.
Tím bylo úspěšně dokončeno napojení „Cyklostezky Píšť - Hať/Vřesina“, kte-
rá je zařazena do trasy 6091 - Píšť/Kozmice, na další síť cyklotras. Resp.
na trasu 6092 - Píšť/Bolatice a na trasu F, která odbočuje před hraničním
přechodem Hať/Krzyzanowice z Jantarové stezky č. 5, prochází přírodní re-
zervací Dařanec kolem sv. Huberta a pokračuje směr Píšť - Pila, kde končí
opět na již zmíněné cyklotrase 6092. Daniel Fichna, starosta

Snímky Petr Skiba a Magda Smolková

NA ZÁKLADĚ VYHLÁŠENÉHO DOTAČNÍHO
PROGRAMU MORAVSKOSLEZSKÉHO KRAJE
„PODPORA ROZVOJE CYKLOTURISTIKY
V MORAVSKOSLEZSKÉM KRAJI NA ROK
2021+“ PODALO SDRUŽENÍ OBCÍ HLUČÍNSKA
VE SPOLUPRÁCI S OBCEMI, KTERÉ PROJEVILY
ZÁJEM, ŽÁDOST O DOTACI NA PROJEKT
„VYBAVENÍ CYKLOSTEZEK K ROZVOJI
CYKLOTURISTIKY NA HLUČÍNSKU II.“

Jelikož byla dotace ze strany Moravskoslezské-
ho kraje schválena, došlo již v roce 2021 k zahá-
jení realizace. V rámci projektu již bylo zakou-
peno posezení, informační cedule, lavičky,
odpadkové koše, stojany na kola a dobíjecí
stanice na elektrokola dle požadavků jednot-
livých obcí a měst SOH.
Obec Píšť v rámci projektu realizuje na cyklis-
tických trasách celkem tři posezení (stůl, dvě
lavičky a informační cedule). Umístění těchto

Podpora cykloturistiky:
odpočívadla a nabíječky

odpočívadel je plánováno na trasách 6091
a 6092 v k. ú. Píšť na pozemcích parc. č. 373,
2708/18 a 3224 (ul. Ratibořská; horizont na nové
cyklostezce ve směru ul. Polní - Vřesina/Hať;
cyklostezka ve směru na polskou obec
Boleslav).
Dále jsou v obci Píšť instalovány bezplatné na-
bíjecí stanice pro elektrokola. Stanice se na-
cházejí na parkovišti před obecním úřadem
a v areálu koupaliště.
Jedná se o nabíjecí stanice POWERBOX.ONE,
které aktuálně zvládnou nabít až 92 procent
všech typů elektrokol prodávaných na českém
trhu. Je možno nabíjet až osm elektrokol sou-
časně (2x Bosch, 2x Shimano, 2x UNI + 2x zá-
suvka 230 V pro případ atypického nabíjecího
konektoru, kdy si cyklista vozí nabíječku s se-
bou).
Nabíjení baterie s kapacitou 400 Wh z 30 na 70
procent kapacity trvá asi jednu hodinu. Spotře-
ba elektrické energie je zanedbatelná a činí
maximálně 1 korunu za jedno nabití.
Pro dobití svého standardního elektrokola
z POWERBOXu tak nemusíte vozit nabíjecí
kabel ani nabíječku. Součástí stanice u obecní-
ho úřadu je tzv. CabelBox, ve kterém jsou stan-
dardní typy kabelů k zapůjčení.
V areálu koupaliště bude kabely zapůjčovat ob-
sluha restaurace. Součástí nabíjecích stanic
jsou i nové stojany.
Realizací projektu vzniká hustá síť odpočívadel
a dobíjecích stanic pro elektrokola pro podpo-
ru rozvoje cykloturistiky na Hlučínsku. Konec
realizace projektu je stanoven na červen 2022.

Petr Skiba

Cenový výměrObcePíšť číslo: 08/2021, kterým
se stanoví ceny za inzerci vmístnímzpravodaji

Rada obce Píšť na svém 61. jednání konaném
dne 9.12.2020 svým Usnesením č. 61./II.5.8./

2020 z. d. 9.12.2020

s c h v a l u j e

s platností od 1.1.2021 cenový výměr č. 08/2021,
kterým se stanoví ceny za inzerci v místním

zpravodaji

Sazebník úhrad za inzerci vmístním zpravodaji

Místní zpravodaj je koncipován do formátu
A4(barevně) a proto je možno inzerovat pouze
velikosti A4, 1/2 A4, 1/4 A4. Není rozlišován roz-
díl ceny za černobílou nebo barevnou inzerci.

Práce grafika bude započítána po dohodě
s inzerujícím v případě, že požadovaná inzerce

nebude mít výslednou formu vhodnou
pro zveřejnění inzerátu ve zpravodaji.

Tímto cenovým výměrem pozbývá platnosti
Cenový výměr Obce Píšť č. 18/2013

z. d. 27.2.2013

Podklady pro inzerci:
hotové inzeráty ve formátu PDF
v tiskové kvalitě (300 dpi, CMYK)

CENÍK INZERCE
VE ZPRAVODAJI OBCE PÍŠŤ

Popis Cena v Kč včetně DPH
Inzerce celé A4 1.000

Inzerce 1/2 A4 500

Inzerce 1/4 A4 250

Práce grafika 300/hod.

185 x 260
mm

1/1 1/2 1/4

185 x 128
mm

90 x 128
mm

Snímky Petr Skiba
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Snímky Petr Skiba

STAVBA RETENČNÍ NÁDRŽE PÍŠŤ POKRAČUJE
PODLE SCHVÁLENÉHO HARMONOGRAMU
PRACÍ I S OHLEDEM NA PŘÍZNIVÉ KLIMATICKÉ
PODMÍNKY, KTERÉ NEZASTAVILY STAVEBNÍ
PRÁCE ANI BĚHEM ZIMNÍHO OBDOBÍ.

V rámci stavby jsou realizovány úpravy stávající
vodní nádrže, s cílem uvedení hráze a dalších ob-
jektů do souladu s technickými požadavky pro
vodní nádrže, a další doplňkové úpravy. Ty začlení
retenční nádrž do krajiny se zajištěním vhodné-
ho prostředí pro rozvoj vodní fauny a flory.
Takto popisuje předmět stavby průvodní zpráva
projektové dokumentace.
Zhotovitel díla Lesostavby Frýdek-Místek, a.s. již
provedl úpravu stávající zeleně. V horní části ná-

Retenční nádrž: vlídná zima přála

drže, v jejím litorálním pásmu, kde vtéká Píšťský
potok, jsou vytvořeny tůně o rozloze přes 1.000
m². Ty budou sloužit v době migrace obojživelní-
ků na přelomu března a dubna pro jejich pře-
mísťování a následné kladení snůšek.
Dále jsou provedeny bourací práce na tzv. pože-
ráku a téměř celý sdružený objekt nádrže je již
odstraněn. Rovněž probíhá ve vypuštěné nádrži

její odvodnění a odbahnění a také vývoz sedi-
mentu na místo jeho uložení, tedy za na po-
zemky za Starou Pilou.
Dalším místem pro uložení sedimentu bude po-
zemek přes cestu, tedy farská louka. Tímto bych
rád veřejně poděkoval za vstřícnost a ochotu jak
Římskokatolické farnosti Píšť, která jako vlastník
souhlasila s uložením sedimentu na pozemku
parc. č. 1392/1, ale také zemědělskému družstvu
Opavice, a.s. Ta uvedený pozemek zemědělsky
užívá a na dobu uložení a zapravení sedimentu
do půdy a opětovného založení trvalého travního
porostu jej Obci Píšť přenechá k danému využití.
Pevně věříme, že dílo bude zrealizováno ve smlu-
veném termínu, tedy s dokončením v srpnu le-
tošního roku. Daniel Fichna, starosta

DOTACE DEŠŤOVKA JE SOUČÁSTÍ PROGRAMU
NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM. PODPORA
SE POSKYTUJE NA OPATŘENÍ, KTERÁ SNIŽUJÍ
MNOŽSTVÍ ODEBÍRANÉ PITNÉ VODY
Z POVRCHOVÝCH A PODZEMNÍCH ZDROJŮ

V RODINNÝCH DOMECH.

Podporovány jsou systémy hos-
podaření s dešťovou vodou

a systémy využití vyčištěné
a dočištěné odpadní vody

s možným využitím pro
zálivku zahrady, či jako

užitková voda. Podporu lze čerpat také na ro-
dinné domy ve výstavbě. V takovém případě
však bude podpora poskytnuta až po dokončení
stavby a jejím řádném schválení k užívání. Pod-
poru v této podoblasti podpory lze poskytnout
na stejný rodinný dům pouze jednou za dobu
trvání programu.

DOTACE NA VYUŽITÍ DEŠŤOVÉ VODY
K akumulaci dešťové vody lze použít novou ná-
drž, ideálně umístěnou pod zemí, nebo vy-
čištěnou podzemní jímku (například žumpu,
která původně sloužila pro zachytávání odpadní
vody) či speciálně upravenou studnu.

Kdomůže žádat?
� vlastníci stávajících rodinných domů
� stavebníci nových rodinných domů

Kolik získáte?
� dešťová voda pro zálivku zahrady –

až 55.000 Kč (podporuje se pouze u stávají-
cích rodinných domů, ne u novostaveb)

� dešťová voda využívaná jako užitková (pro
splachování) i pro zálivku - až 65.000 Kč

� odpadní (šedá) voda využívaná jako užitková
(pro splachování) i pro zálivku - až 60.000 Kč

� odpadní (šedá) voda v kombinaci s dešťovou
vodou (dvě nádrže) - až 105.000 Kč

Výsledná částka závisí na typu podporovaného
opatření a objemu nádrže.

Jak požádat o dotaci?
� výhradně přes internet na webových strán-

kách agendového informačního systému
SFŽP ČR https://zadosti.sfzp.cz/

� žádat lze před zahájením, v průběhu nebo
po dokončení prací

Potřebné dokumenty a podmínky k získání do-
tace zjistíte na webových stránkách Nová zelená
úsporám https://novazelenausporam.cz/doku-
ment/2532 (závazné pokyny pro žadatele a pří-
jemce podpory - rodinné domy). Daniel Plaček

Nonstop provoz
Z-BOX je vám k dispozici 24 hodin denně
7 dní v týdnu.

Stačí vám pouze mobilní aplikace
Zásilkovna.

Z-BOX je napájen solárním panelem
a vyžaduje jen minimum elektřiny.

Myslíme ekologicky

Snadná a rychlá obsluha

Nakupte v e-shopu, který doručuje zboží přes Zásilkovnu.

V košíku zvolte doručení na výdejní místo.

V nabídce výdejních míst vyhledejte název naší obce a vyberte Z-BOX.

Jakmile vám přijde výzva od Zásilkovny o vyzvednutí zásilky, můžete vyrazit k Z-BOXu!

U Z-BOXu zapněte na svém mobilním telefonu bluetooth a otevřete aplikaci Zásilkovna.
Telefon se pomocí bluetooth sám spáruje se Z-BOXem a otevře schránku s vaší zásilkou.

Z-BOX nově i u nás! 
Samoobslužné výdejní místo Zásilkovny

Rozšířili jsme služby v naší obci! Nově u nás najdete bezkontaktní výdejní místo, na které si 

můžete nechat doručit své zásilky. Výdejní místo, které má podobu samoobslužného boxu, 

jsme pro vás zřídili ve spolupráci s českou logistickou společností Zásilkovna.

1)

2)

3)

4)

5)

Jak na to?

UŽ BĚHEM JARA NA PARKOVIŠTI U KOUPALIŠTĚ!
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OBEC PÍŠŤ SE V ROCE 2019 ZAPOJILA
DO PILOTNÍHO PROJEKTU STÁTNÍHO FONDU
ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ ČESKÉ REPUBLIKY -
PROGRAMU NA PODPORU VÝMĚNY
NEVYHOVUJÍCÍCH KOTLŮ NA PEVNÁ PALIVA
V DOMÁCNOSTECH, ÚSPOR ENERGIE
A DALŠÍCH ADAPTAČNÍCH ČI MITIGAČNÍCH
OPATŘENÍ VE VZTAHU KE ZMĚNĚ KLIMATU
V OBCÍCH KARLOVARSKÉHO, MORAVSKO-
SLEZSKÉHO A ÚSTECKÉHO KRAJE.

Státní fond životního prostředí ČR poskytl obci
Píšť formou dotace finanční prostředky na fi-
nancování schváleného projektu - Cíle 1 a Cíle 2.
Cílem 1 je výměna nevyhovujících kotlů
na pevná paliva v rodinných domech v obci.
V rámci Cíle 2 obec použije finanční prostředky
SFŽP na financování vlastních zdrojů projektů,
které jsou podány do Operačního programu
Životní prostředí.

Zájemci o kotlíkovou půjčku: pozor!

Právě v rámci Cíle 1 mají vlastníci rodinných
domů v obci možnost podat si žádost o po-
skytnutí kotlíkové půjčky do 30. dubna 2022.
Žádosti se podávají v papírové podobě
v uzavřené obálce na Obecním úřadě Píšť.
Podmínkou poskytnutí kotlíkové půjčky nadále
zůstává, aby vlastník rodinného domu
v naší obci měl uzavřenou smlouvu o poskytnutí
dotace z rozpočtu Moravskoslezského kraje
v souladu s programem MSK „Kotlíkové dotace
v Moravskoslezském kraji - 3. výzva“.

Formulář žádosti o poskytnutí kotlíkové půjčky
a další informace naleznete na webových strán-
kách obce Píšť www.pist.cz v sekci Aktuálně -
Životní prostředí - Ochrana ovzduší.
Vlastníci rodinných domů, kteří hodlají vyměnit
nevyhovující kotel na pevná paliva za nový níz-
koemisní zdroj vytápění a nemají poskytnutou
kotlíkovou dotaci, se budou moct přihlásit
do 4. výzvy. Ministerstvo životního prostředí
již vyhlásilo podmínky pro 4. výzvu kotlíkových
dotací.
Moravskoslezský kraj zpracovává žádost o přidě-
lení finančních prostředků pro občany. Po jejím
schválení ze strany Ministerstva životního
prostředí a projednání v orgánech kraje bude
pro občany vyhlášena 4. výzva k podávání žádos-
tí o poskytnutí kotlíkových dotací. Předpoklad
vyhlášení výzvy pro občany je v průběhu června
2022 se začátkem příjmu žádostí o kotlíkovou
dotaci od 1. 7. 2022. Daniel Plaček

OBEC PÍŠŤ NOVĚ ZŘÍDÍ V PRŮMYSLOVÉ ZÓNĚ
JIH, TEDY V LOKALITĚ STARÝ KRAVÍN, SBĚRNÉ
MÍSTO PRO CELOROČNÍ ODKLÁDÁNÍ VELKO-
OBJEMOVÉHO A NEBEZPEČNÉHO ODPADU.

V souladu se zákonem č. 541/2020 Sb., o odpa-
dech, bude sběrné místo sloužit výhradně k pře-
dávání odpadů a movitých věcí do obecního
systému nepodnikajícími fyzickými osobami
(občany obce) zapojenými do obecního systé-
mu podle § 59 a 60 zákona o odpadech.
Sběrné místo v Průmyslové zóně Jih bude pro
občany Píště otevřeno nejpozději do konce

VELKOOBJEMOVÝ ODPAD NOVĚ
první poloviny letošního roku. Bude fungovat
celoročně a nahradí jednodenní jarní
a podzimní sběry velkoobjemových a nebez-
pečných odpadů. Sběrné místo bude otevřeno
nejprve jeden den v týdnu, zřejmě v sobotu
dopoledne, a podle potřeby se následně doba
otevření může změnit například rozšířením
na další den v týdnu.
Odpad bude ukládán do velkoobjemových
uzavřených kontejnerů a speciálních nádob.
Jeho následnou likvidaci zajistí společnost
Marius Pedersen a.s., provozovna Hlučín.
V rámci zlepšení přístupu do místní lokality

Starý kravín bude před otevřením sběrného
místa provedena rekonstrukce stávajícího po-
vrchu na místní komunikaci ulice K Obecníku
(od konce stávající zástavby až po nové sběrné
místo) pokládkou asfaltu včetně celého
uzavřeného prostoru sběrného místa.

Daniel Fichna, starosta

Foto Magda Smolková

 

 

Společnost 

ECOBAT s.r.o.  
 IČ:267 25 967, se sídlem Soborská 1302/8, Praha 6  

zapsána v OR u Městského soudu v Praze, oddíl C, vložka 89816,  

oprávněná Ministerstvem životního prostředí k provozování kolektivního 

systému zpětného odběru přenosných baterií a akumulátorů  

vydává osvědčení 

 

O PŘÍNOSU PRO ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 
Osvědčení se vydává pro 

obec Píšť 
IČ: 00 30 05 60 

Výše uvedený smluvní partner odevzdal v roce 2021 ke zpětnému odběru  
a následné recyklaci celkem 56 kg použitých baterií. 

Z tohoto množství bylo recyklací získáno 41 kg kovonosných druhotných 
baterií, které budou opětovně využity při výrobě nových produktů. 

 

RNDr. Petr Kratochvíl 
Jednatel společnosti ECOBAT s.r.o.  

 

Děkujeme, že pomáháte šetřit přírodu a její zdroje.  
Sběrem baterií přispíváte také k čistšímu ovzduší a vyšší kvalitě vodních zdrojů. 

Jarní sběr velkoobjemových a nebez-
pečných odpadů ještě naposledy proběh-
ne centrálně v sobotu 11. června 2022
na prostranství před hasičskou zbrojnicí.
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pomoc Ukrajině pomoc Ukrajině

Foto Magda Smolková

Válka na Ukrajině. Tisíce nešťastníků, kteří se ze dne na den ocitli bez přístřeší a v ohrožení života. Stále brutálnější ruská invaze je
donutila opustit domovy a hledat dočasný bezpečný přístav v nejbližších zemích. V Polsku, Moldavsku, na Slovensku... Ale také
v České republice.
Uprchlická vlna se valí na západ a Evropa pomáhá. Jen v naší zemi atakoval počet válečných azylantů v době uzávěrky vydání zpravo-
daje 300 tisíc - převážně žen a dětí. Pomáhají velká i menší města, vesnice. Organizace, firmy i jednotlivci. Ani Píšť není výjimkou.
Počet uprchlíků, kteří v naší obci nacházejí v rodinách útočiště před válkou, roste. Jako první, i díky ubytovacím kapacitám, podaly
pomocnou ruku rodiny Hudeczkova a Kotyrbova. V tomto vydání přinášíme jejich příběhy.
Další nezištnou pomoc občanů Píště, kteří otevřeli svá srdce i domovy obětem nesmyslné války, budeme nadále mapovat.

VYZÝVÁME RODINY, KTERÉ U SEBE DOMA UBYTOVALY UKRAJINSKÉ UPRCHLÍKY, ABY KONTAKTOVALY OBECNÍ ÚŘAD. TAKÉ PÍŠŤ
JAKO OBEC POMÁHÁ – AŤ UŽ HRAZENÝMI OBĚDY VE ŠKOLNÍ JÍDELNĚ, ALE TAKÉ ZPROSTŘEDKOVÁNÍM DALŠÍ MATERIÁLNÍ
ČI JINÉ NEZBYTNÉ POMOCI. DĚKUJEME ZA VAŠI LIDSKOST A SOLIDARITU!

LIDSKOST A SOLIDARITA

PRVNÍMI UKRAJINSKÝMI UPRCHLÍKY V PÍŠTI
BYLI ČLENOVÉ SEDMI RODIN, KTERÉ
UBYTOVALI HUDECZKOVI. TŘI MAMINKY
S DĚTMI A DCERA S MATKOU NAŠLY VÁLEČNÝ
AZYL U KOTYRBŮ.
MILAN HUDECZEK A OTMAR KOTYRBA NÁM
POSKYTLI INFORMACE O OKOLNOSTECH
PŘÍJEZDU TĚCHTO PRVNÍCH UPRCHLÍKŮ.

MILANE, KDY PŘIJELI VAŠI UKRAJINCI
A ODKUD JSOU?
Jsou z Donbasu, ostatní z pomezí Zakarpatské
Rusi a Ukrajiny. Jako první přijely v neděli
27. února dvě maminky s dětmi, dalších pět žen
s dětmi přicestovalo později. Putovali do bezpe-
čí čtyři dny a byli zcela vyčerpaní.

JAKÝM ZPŮSOBEM SE DOSTALI DO PÍŠTĚ?
První skupina zcela náhodně. Volal mi kamarád,
že zůstali někde v Ostravě venku bez přístřeší
a neměli kam jít. Tak jsme je ubytovali. Druhá
skupina má vazbu na lidi, kteří pro nás pracují.
Ti nás požádali o pomoc.

KDE JSOU UBYTOVANÍ?
Když jsem viděl v médiích, co se stalo 24. února
2022, začali jsme okamžitě chystat prostory.
Shánět postele a peřiny, deky, hrnce. Věděl
jsem, že to bude potřeba. Neuběhly ani dva dny
a stalo se. Byli jsme připraveni a mohli jsme tedy
poskytnout pomoc potřebným.
První skupina utečenců bydlí na Prefě v uby-
tovně pro zaměstnance. Naše chlapy jsme odve-
leli, jsou ubytováni v provizoriu jinde, aby byla
Prefa volná. Druhou skupinu jsme ubytovali
v domě, který jsme upravili na dosud neob-
sazené byty.

JAK PROBÍHALO SAMOTNÉ UBYTOVÁNÍ?
Nepřivezli si s sebou skoro nic - jen malý kufřík
nebo batůžek. Něco už jsme měli připraveno,
ale bylo třeba nachystat nezbytné vybavení
a nábytek. To jsme zařídili s manželkou, Markem
a Barčou Fichnovými. Dvě pračky koupili

manželé Slaninovi, firma Elektro - Paskuda da-
rovala dvě žehličky a dvě rychlovarné konvice.
Zbytek jsme dali nějak dohromady.
Na obědy chodí do školní jídelny. Všechny ženy
se hned ptaly na práci. Říkaly, že se nechtějí při-
živovat, ale vydělat si na živobytí a na děti. Děti
budou integrovány do školní výuky v naší zá-
kladní škole.

CO TĚ, MILANE, HLAVNĚ VEDLO K TAK RYCHLÉ
AKCI A POMOCI UKRAJINSKÝM RODINÁM?
Pořád jsem myslel na svoji babičku Trudku. Celý
život mi popisovala, jak v lednu 1945, když byla
těhotná a čekala mého tátu, utíkaly se svojí
sestrou Adélou a jejími dvěma malými chlapci
před válkou. Domů se vrátili až v srpnu 1945.
Spali po nádražích, stodolách, venku a všude
možně. A také jim lidé pomáhali.
Říkala, že to bylo strašné a že si to neumíme
představit, co museli zažít. Mého tátu nakonec
porodila ve stodole v květnu 1945 a venku
se ještě střílelo. Z nedalekého letiště startovala
vojenská letadla.

CO BYS VZKÁZAL LIDEM, KTEŘÍ SE TAKÉ CHYS-
TAJÍ POMOCI, NEBO NAD TÍM PŘEMÝŠLEJÍ?
Chovejme se k obětem války tak, jak bychom
chtěli, aby se jiní chovali k nám, kdybychom
se ocitli ve stejné situaci.

OTMARE, KDY PŘIJELI VAŠI UKRAJINCI
A ODKUD JSOU?
Tříčlenná rodina k nám dorazila z Oděsy ještě
před začátkem války jako pracovní výpomoc.
Jejich příbuzní, celkem tři ženy a dvě děti, jsou
z Oděsy a okolí. Uprchli čtvrtý den války. Další
dvě ženy, maminka s dcerou, jsou z Lutsku
poblíž Lvova. Jejich transport proběhl dva týdny
po začátku konfliktu, trval bez přestávky asi
dvanáct hodin.

JAKÝM ZPŮSOBEM SE DOSTALI DO PÍŠTĚ?
Cesta k nám byla dlouhá a komplikovaná.

V prvním případě cestovala snacha našich za-
městnanců s malou holčičkou mnoho hodin
vlakem z Oděsy do Lvova, odkud měly být pře-
praveny do Polska. Bohužel zůstala s dítětem
ve Lvově na nádraží.
Protože jim přes ukrajinské hranice nemohli po-
moci muži, musela pro ni dojet tchyně. Ta se jen
s jídlem a dekou vypravila z polského Przemyslu
do Lvova pro vnučku a snachu. Po mnohahodi-
nové strastiplné cestě se jí podařilo obě najít
na přeplněném lvovském nádraží. V patnácti-
stupňovém mrazu tam vládl strach, stres a zma-
tek. Všude bylo plno žen s dětmi.
Po mnoha dalších hodinách se jim podařilo na-
stoupit do humanitárního vlaku, který je do-
pravil na polskou stranu. Odtamtud je k nám
přivezli příbuzní, kteří u nás pracují. Celá opera-
ce trvala zhruba dva dny. Pro další ženy jsme
do polského Przemyslu jeli už my a vše proběh-
lo klidnějším způsobem.

KDE JSOU UBYTOVANÍ?
Maminka s ani ne dvouletou holčičkou bydlí
na pekárně spolu s příbuznými. Další žena do-
razila nečekaně se svou dcerou, která k nám
měla nastoupit s manželem do práce, ale odklá-
dala příjezd do Česka, co to šlo. Chtěla být
se svým mužem, který kvůli válce nemůže vy-
cestovat. Strach byl nakonec silnější, uprchla
se svou matkou. Ubytovány jsou společně
v námi pronajatém bytě na Hůrkách. Další dvě
ženy s dítětem máme ubytované v bytě našich
příbuzných v Bohuslavicích.

CO TĚ, OTMARE, VEDLO K TAK RYCHLÉ AKCI
A POMOCI UKRAJINSKÝM RODINÁM?
Za celou pomocí nejsem jen já. Jsme to my -
moje rodina a přátelé. První informace o dění
na Ukrajině jsme měli přímo od našich ukrajin-
ských zaměstnanců. Jejich pocity strachu jsme
silně vnímali a ani chvíli jsme nad pomocí ne-
přemýšleli. Myslím, že je to naprosto přirozené -
pomáhat ve chvíli, kdy je pomoc nezbytná.

Jarmila Polomská

VÁLKA NA UKRAJINĚ OTŘÁSLA SVĚTEM.
MÁLOKDO OČEKÁVAL, ŽE RUSKO NARUŠÍ
UKRAJINSKOU STÁTNÍ SUVERENITU
A ROZPOUTÁ KONFLIKT, KTERÝ BUDE STÁT
ŽIVOTY DESÍTKY TISÍC VOJÁKŮ I CIVILISTŮ.
SOUBĚŽNĚ S REÁLNOU VÁLKOU OVŠEM
PARALELNĚ PROBÍHÁ TAKÉ INFORMAČNÍ
VÁLKA V KYBERNETICKÉM PROSTORU. MNOŽÍ
SE NEJRŮZNĚJŠÍ DEZINFORMACE, JEJICHŽ
CÍLEM JE ROZDĚLOVÁNÍ SPOLEČNOSTI
A ZPOCHYBŇOVÁNÍ EVIDENTNÍCH FAKTŮ.
PROTO JSME OSLOVILI PŘEDNÍ EXPERTKU
NA DANOU PROBLEMATIKU DANIELU
KOLENOVSKOU, KTERÁ JE VEDOUCÍ KATEDRY
RUSKÝCH A VÝCHODOEVROPSKÝCH STUDIÍ
Z FAKULTY SOCIÁLNÍCH VĚD UNIVERZITY
KARLOVY.

PŘED VYPUKNUTÍM PRVNÍ SVĚTOVÉ VÁLKY
SAHALY HRANICE RUSKÉHO IMPÉRIA
AŽ KE KATOVICÍM. KDYŽ SE PAK ROZPADLY
VELKÉ STŘEDOEVROPSKÉ ŘÍŠE, NAHRADILY
JE NÁRODNÍ STÁTY. NA VÝCHODĚ VŠAK
PODOBNÉ SNAHY ZTROSKOTALY A MÍSTO
TOHO VZNIKL SOVĚTSKÝ SVAZ. EXISTOVALA
TEHDY ŠANCE, ABY SE MLADÉ REPUBLIKY
NA VÝCHODĚ UDRŽELY PŘI ŽIVOTĚ?

Běloruská a ukrajinská nezávislost byly vyhláše-
ny v reakci na několik událostí. Jednak šlo
o krach válečného úsilí ruského impéria, v jehož
důsledku byl nucen v únoru 1917 odstoupit car.
Druhou podstatnou rovinou je bolševický lis-
topadový puč v Petrohradě a související deklara-
ce práv národů na nezávislost (tzv. dekret
o míru), rychlý postup německých vojsk na vý-
chod a podpis tzv. Brestlitevského míru
bolševiky v březnu 1918.

SITUACE NA UKRAJINĚ OČIMA ODBORNICE
Zavázali se v něm umožnit nezávislost Ukrajiny
a také Gruzie. Pod německou ochranou byla teh-
dy také vyhlášena nezávislost Běloruska, svou roli
sehrála i při deklaraci litevské nezávislosti. Po-
rážka Němců v první světové válce na podzim
1918 a rozpoutání občanské války tzv. Rudými
však těmto státům neposkytly dostatek času
k rozvoji moderní státnosti. S postupem bolševi-
ků vznikaly na útržcích národních území pro-
sovětské vlády. Ty pak - konkrétně v případě Bě-
lorusů a Ukrajinců - stály také za vstupem těchto
prosovětských útvarů do SSSR v roce 1922.
Zbylá území, nárokovaná Bělorusy a Ukrajinci, ale
i Litevci, kontrolovalo v meziválečném období
Polsko - a to až do realizace paktu Molotov
Ribbentrop, kdy tato území obsadil Sovětský svaz.
Sovětsko-polská hranice, respektive hranice mezi
SSSR a pobaltskými státy, byla poslední, kterou
byly ochotny uznat vítězové první světové války.

Svou roli sehrál i fakt, že národní identita obyva-
tel z oblastí dále na východ nebyla ostře vy-
hraněná, protože tam od 19. století probíhaly os-
tré rusifikační kampaně. Města kontrolovali
Rusové, Poláci a židé, národní obrození tak
mělo k dispozici pouze rolnický venkov.

PROČ VLADIMÍR PUTIN ODPÍRÁ UKRAJINĚ
PRÁVO NA VLASTNÍ STÁTNOST A UKRAJIN-
CŮM PRÁVO NA VLASTNÍ NÁRODNOST?
Tento názor patří k tradici ruského uvažování
19. století. Dále se štěpí na ty, kdo neruské vý-
chodní Slovany označují za popolštěné Rusy,
a ty, kdo mluví o větvích (maloruské a bělorus-
ké), které vyrůstají z jednoho velkoruského
kmene a bez něj nemohou žít.
Odpíráním důležitosti Kyjeva si zároveň Moskva
přivlastňuje pravoslaví, ač to byla právě Kyjevská
Rus, odkud byl Východ od 10. století křtěn. A ko-
nečně popření hluboké tradice ukrajinské
státnosti znamená popření z dnešního pohledu
liberálních bojarských tradic (volbu panovníka,
společný výkon moci atd.) a jejich významu
pro Rusko.
Samostatná Ukrajina, jak Putin opakuje, není
z jeho pohledu možná, protože už jen ona
údajně ohrožuje Rusko.

RUSKÁ AGRESE BÝVÁ PŘIROVNÁVÁNA
K ROZPÍNAVOSTI HITLEROVSKÉHO
NĚMECKA PŘED DRUHOU SVĚTOVOU
VÁLKOU, ZEJMÉNA K SITUACI V ROCE 1938.
JE TOHLE PŘIROVNÁNÍ NAMÍSTĚ?
Je přirozené, že hledáme historická podobenství,
abychom lépe odhadli, co očekávat. Srovnání
s anšlusem bylo používáno už v roce 2014 po ob-
sazení Krymu a to dokonce i ruskými historiky.

POKRAČOVÁNÍ NA STRANĚ 12

Od vypuknutí války na Ukrajině do konce března našlo
v naší obci azyl na 30 uprchlíků z Ukrajiny. Klub maminek
s dětmi se vzdal svých pronajatých prostor v bytě
školníka, kde jsme vytvořili ubytování až pro 9 uprchlíků.
Některé ukrajinské děti již začaly navštěvovat Základní
školu v Píšti a jejich maminky si našly práci.
Rádi bychom jménem obce chtěli touto cestou podě-
kovat všem občanům a firmám, kteří nezištně nabídli svou
pomoc - jak materiální či finanční, tak ve formě ubytování.
Obec Píšť bude na svých webových a FB stránkách aktua-
lizovat seznam s konkrétní potřebnou pomocí. Obec Píšť

Píšť pomáhá
ukrajinským
uprchlíkům
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POKRAČOVÁNÍ ZE STRANY 11
Na základě toho jsme měli očekávat rychlý začá-
tek války. To se stalo až nyní, a navíc poté, co si
Rusko ve spolupráci s diktátorem Lukašenkem
podrobilo i Bělorusko. Tento dříve neutrální stát,
který se chlubil klidem a mírem - byť pod autori-
tativní vládou a za jí omezeného politického živo-
ta - je nyní pokryt ruskými vojenskými základna-
mi. Z jeho území se vede válka.
Srovnání s anšlusem tu tedy pokulhává. Vidíme
mnohem masivnější agresi promyšlenou
dlouhá léta dopředu, kvůli které civilní obyvatel-
stvo trpí - a nespolupracuje s okupantem.

VLADIMÍR PUTIN SNÍ O ROZŠÍŘENÍ RUSKÉ
FEDERACE DO VELIKOSTI A VÝZNAMU
SOVĚTSKÉHO SVAZU. MÁ POCIT, ŽE ZÁPAD
RUSKO OHROŽUJE A ŽE MU NEVĚNUJE
TAKOVOU POZORNOST A RESPEKT, JAKÝ
BY SI PŘÁL. NEUMÍM SE ALE UBRÁNIT
POCITU, ŽE ROZPOUTÁNÍM VÁLKY DOCÍLIL
PŘESNĚ OPAČNÉHO EFEKTU. RUSKÁ
EKONOMIKA SE ŘÍTÍ DO PROPASTI,
NEUTRÁLNÍ STÁTY NA RUSKÝCH HRANICÍCH
ZVAŽUJÍ VSTUP DO NATO A TÉMĚŘ CELÝ
SVĚT DÁVÁ NAJEVO SVÉ POHRDÁNÍ. POKUD
BY MĚLY PLATIT KONSPIRAČNÍ TEORIE,
TAK TO VYPADÁ, ŽE NEJVĚTŠÍ AMERICKÝ
AGENT JE PRÁVĚ PUTIN.
Rusko už má zkušenost z mezinárodní izolace
z dob SSSR. Má zkušenost i z drastické kontroly
společenské nespokojenosti uvnitř. Nejprve z let
1917 - 1920. Potom v roce 1927 Stalin cíleně vyvo-
lal válečnou paniku, aby společnost vnitřně mo-
bilizoval a donutil k radikální modernizaci (ko-
lektivizace zaplatila rozmach těžkého průmyslu).
Putin svou agresí nedosáhne jen mezinárodní
izolace, ale především mimořádně tuhého

Mgr. Daniela Kolenovská, PhD.
Je historička, vede Katedru ruských a vý-
chodoevropských studií Institutu meziná-
rodních studií FSV UK. Badatelsky se zamě-
řuje na moderní ruské dějiny, zejména
na jejich sovětské období a kontinuity ruské
zahraniční a historické politiky. V tomto
kontextu se zabývá československo-sovět-
skými vztahy, rolí československé politiky
vůči globálnímu jihu v sovětské meziná-
rodní strategii ve druhé polovině 20. století
a antisovětským běloruským exilem v Čes-
koslovensku. Publikovala rovněž o stalinis-
mu a reakci evropských levicových intelek-
tuálů na něj.

vnitřního režimu - ať už válka na Ukrajině
dopadne jakkoliv. A zřejmě se rozhodl, že právě
tento stav ruské společnosti bude vyhovovat
jeho mocenským a ekonomickým potřebám.
Při vědomí vysokého jaderného potenciálu Rus-
ka je třeba pocity ohrožení bezjadernou Ukraji-
nou, kam mnozí Rusové navíc ještě v létě jezdili
na dovolenou, odmítnout jako nesmysl.

ZATÍMCO UKRAJINA SI ZAČALA DLÁŽDIT
CESTU KE SVOBODĚ A DEMOKRACII, V BĚLO-
RUSKU STÁLE VLÁDNE DIKTÁTOR. JAKOU
PODPORU MÁ U BĚLORUSŮ TAMĚJŠÍ REŽIM?
Lukašenko dlouho těžil z toho, že Bělorusko pre-
zentoval jako klidný ostrov uprostřed bouřícího
terorismu a válek, hospodářského nedostatku.
V tomto rámci se v poslední dekádě Bělorusové
pohybovali v jakési normalizační realitě. Zdálo
se, že stát podporuje i běloruský jazyk, který dří-
ve potlačoval.
Lukašenko se také zavázal dodržovat lidská
práva. To vše se návratem k brutalitě po jeho
zpochybněné prezidentské volbě změnilo.
Hlavní město Minsk zahltil nejprve dovezenými
uprchlíky z Blízkého východu, pořádal manévry
na polských hranicích, velel únosu civilního leta-
dla. A nakonec Bělorusy zatáhl do války. Myslím,
že to mu běžní Bělorusové nemohou odpustit.
Jenže zároveň nemohou mnoho dělat. Jejich
území je obsazeno ruskou armádou, která dik-
tátora plně podporuje, a hranice mají už dlouho
otevřené jen do Ruska.

JSME SOUČÁSTÍ INFORMAČNÍ VÁLKY. KTERÉ
SOUČASNÉ MÝTY A DEZINFORMACE JSOU
PODLE VÁS NEJNEBEZPEČNĚJŠÍ?
Mýtů je mnoho a vztahují se k různým tématům.
Osobně považuji za nejnebezpečnější, když lidé

slyšené přejímají jako hotovou věc. Nesnaží se
nalézt jiné názory. Osobně třeba současnou
válku sleduji z českých, anglických, ruských
a ukrajinských informačních zdrojů. Názor si dě-
lám na základě toho, co je reálně potvrzeno, ne
z toho, že někdo pronese řeč nebo ukáže fotku.
Mám-li být konkrétní, když ruský ministr za-
hraničí Lavrov tvrdí, že na Ukrajině vládnou na-
cisté, dám spíše na to, že prezidentem Ukrajiny
je prokazatelně žid a nikdo z Ukrajinců na tisí-
cích záběrech uprchlíků není označen ničím
podobným nacistické symbolice.
Když Putin tvrdí, že Rusko zasahuje na záchranu
Rusů na Ukrajině, dívám se, jak lidé „hlasují
nohama“. V Rusku je dnes něco přes 50 tisíc
uprchlíků z Ukrajiny, zbytek ze 40 milionů
obyvatel se schovává uvnitř země. Nechce ji
opustit. A přes dva miliony utekly na Západ.
(rozhovor vznikal počátkem března, pozn. red.)

Jiří Neminář

OBEC PÍŠŤ PŘIJALA DO PRACOVNÍHO POMĚRU DVA NOVÉ
PRACOVNÍKY S VYUŽITÍM FINANČNÍHO PŘÍSPĚVKU NA JEJICH
MZDU Z OPERAČNÍHO PROGRAMU ZAMĚSTNANOST.

Od prosince loňského roku byl posílen pracovní kolektiv čety provozně-
technických činností o zaměstnankyni Martinu Huňáčkovou, jejíž pra-
covní místo je podpořeno Úřadem práce České republiky z projektu
Outplacement. Tento projekt pomáhá zaměstnancům nalézt nová
pracovní uplatnění ještě před koncem stávajícího pracovního poměru.
Dále byl od Nového roku na obecní úřad přijat na společensky účelné
pracovní místo - administrativní a spisový pracovník - Marek Macháček
(viz samostatný rozhovor). Na toto místo poskytuje Úřad práce České
republiky příspěvek z projektu Flexi.
Jedná se o podporu forem flexibilního zaměstnání, jehož cílem je
umožnění vyššího souladu mezi rodinným (soukromým) a pracovním
životem. Příspěvek je poskytován zaměstnavateli, který přijímá do pra-
covního poměru uchazeče o zaměstnání na zkrácený pracovní úvazek,
kdy se v našem případě primárně jedná o osobu se zdravotním posti-
žením.
Úřad práce takto přispívá na zapracování do pracovního poměru
u uchazečů o zaměstnání, kterým zaměstnavatelé věnují zvýšenou
péči. Daniel Fichna, starosta

Zřízení pracovníchmíst
s podporou Úřadu práce

OD LEDNA SE MOHOU OBČANÉ PÍŠTĚ V BUDOVĚ OBECNÍHO ÚŘADU
SETKÁVAT S NOVÝM PRACOVNÍKEM, PANEM MARKEM MACHÁČKEM.
JAK SE DAŘÍ V PRÁCI ČLOVĚKU, KTERÝ MÁ TAK SILNÉ POSTIŽENÍ ZRAKU,
ŽE MUSÍ CHODIT S BÍLOU HOLÍ? KDO A CO MU MŮŽE POMOCI V PŘEKO-
NÁNÍ HENDIKEPU? ODPOVĚDI NAJDETE V NAŠEM ROZHOVORU.

VÍM, ŽE NEJSTE RODÁK Z PÍŠTĚ. MOHL BYSTE NAŠIM ČTENÁŘŮM
PŘIBLÍŽIT, ODKUD POCHÁZÍTE?
Pocházím z Bělé, ale z Píště je můj otec. Měl jsem tady babičku a dědu.
Od narození jsem žil se svými rodiči v Bělé. Když mi bylo šest let, rodiče
se rozvedli a nemocná maminka o dva roky později zemřela. Do mateřské
školy a poté i základní a střední školy pro nevidomé jsem chodil v Brně.
Na víkendy a na prázdniny jsem jezdil buď k babičce do Bělé, nebo k tetě
do Frýdku-Místku. Poskytly mi veškeré zázemí a vše potřebné k životu. Když
mi zemřela i babička, bydlel jsem v jejím domku sám dva roky. Příbuzní mi
pomáhali, ale nakonec jsem se rozhodl pro změnu.
Setkal jsem se s Tondou Tománkem z Píště. Řekl mi, že je tady možnost
bydlet v domě s pečovatelskou službou. Podal jsem si tedy žádost a přestě-
hoval se. V červenci to bude už deset let, co zde bydlím.

CO SE VÁM NA PÍŠTI LÍBÍ?
Mám z bytu blízko do obchodu U Kozáků, nedaleko je i autobusová za-
stávka. Teď už to mám blízko i do práce. Díky tomu, že pracuji na obecním
úřadu, mohu Píšť více poznat. Naučil jsem se i cestu na poštu, abych tam
mohl nosit dopisy k odeslání. Kdysi jsem si netroufal, protože tam byl
špatný chodník. Teď už je opravený a chodí se mi dobře. Věřím, že poznám
Píšť ještě více do hloubky. Je tady pěkné koupaliště. Bydlím v centru obce
a všude to mám kousek.

NOVÝ HLAS OBECNÍHO ROZHLASU
CO OČEKÁVÁTE OD SVÉ NOVÉ PRÁCE NA OBECNÍM ÚŘADU?
Pracuji s texty na počítači - například přepisuji zápisy ze zasedání zastupi-
telstva, posílám maily. Do budoucna bych tady měl mít i telefon, abych
mohl vyřizovat agendu a případně přepojovat kolegům do kanceláří
hovory.

UŽ JSME VŠICHNI ZAZNAMENALI, ŽE SE ZDATNĚ PODÍLÍTE
NA HLÁŠENÍCH V OBECNÍM ROZHLASE. MOHL BYSTE NÁM ŘÍCI,
JAK TAKOVÉ HLÁŠENÍ VZNIKÁ?
Kolegové mi text pošlou mailem a já se ho naučím - několikrát si ho přečtu
na počítači nebo si ho nahraji na diktafon a naučím zpaměti. Když jsem
připraven, jdu za kolegyní Lindou Kotulovou, která mi spustí ovládání roz-
hlasu. Zatím tam je ovládání přes počítačovou myš a s ní pracovat nemohu
- ovládám počítač jen přes klávesnici.
Spolupracuji s lektorem z organizace Kafira, která pomáhá lidem s vadami
zraku. Lektor sem jednou týdně dojíždí a pomáhá mi učit se dovednosti
nezbytné pro výkon práce. Hledá systém, abych časem mohl zařízení k vy-
sílání obecního rozhlasu obsluhovat sám. Nahrávat ta vysílání a nastavit čas
spuštění. Ale to je zatím běh na dlouhou trať.

PŮSOBÍTE JAKO VELMI POZITIVNÍ ČLOVĚK. MÁTE NĚJAKÉ MOTTO
NEBO ZÁSADU, KTERÁ VÁM V ŽIVOTĚ POMÁHÁ?
Když něco dělám, říkám si: „Klid, to dáš. Bude to sice trvat dlouho, ale ča-
sem to bude dobré.“ Pozoruji sám na sobě, že mě práce tady na obecním
úřadě od ledna jakoby vnitřně uvolnila, vše si lépe pamatuji než dříve. Na-
příklad chodím jednou týdně do Kafiry do kurzu angličtiny a i tam si lépe
pamatuji slovíčka. Asi to je tím, že musím pořád přemýšlet a rozvíjím tak
svou prostorovou představivost.

Poznámka: Pro pana Macháčka byl zakoupen speciální software a počítač,
který umožňuje práci nevidomému člověku.

Jarmila Polomská

psí soutěž agility objektivem členky fotokroužku Karolíny Pawlenkové

Foto Magda Smolková
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Klientům nabízíme:
• Individuální přístup

• Poradenství a pomoc při orientaci na trhu práce

• Pomoc při hledání nového zaměstnání
• Vzdělávací programy v oblasti pracovního práva, finanční gramotnosti

a komunikačních dovedností

• Rekvalifikační kurzy a vzdělávání

• Úhradu cestovních nákladů souvisejících s účastí na aktivitách

• Úhradu nákladů na hlídání dětí po dobu účasti na aktivitách

• Příspěvek na vaši mzdu novému zaměstnavateli (až 15 tis. Kč měsíčně
po dobu až 9 měsíců)

Obraťte se na nejbližší kontaktní pracoviště ÚP ČR a registrujte se na úřadu ještě 
před ztrátou zaměstnání jako ZÁJEMCE O ZAMĚSTNÁNÍ.  

Pro více informací a kontakty navštivte naše webové stránky, FB profil @uradprace.cr 
nebo pište na e-mail outplacement@uradprace.cz. Podrobnosti vám sdělí také zaměst-
nanci Call centra ÚP ČR na bezplatné telefonní lince 800 77 99 00.

Obdrželi jste výpověď? Končí vám smlouva  
na dobu určitou nebo pracovní poměr dohodou? 
Úřad práce ČR nabízí komplexní balíček aktivit pro propouštěné zaměstnance.

OUTPLACEMENT

Projekt Outplacement (OUT), reg. č. CZ.03.1.52/0.0/0.0/18_093/0017176.
www.uradprace.cz

Patříte mezi ty, kterým výrazně vzrostly výdaje spojené s chodem domácnosti a ne-
máte dostatek prostředků na jejich placení? Požádejte Úřad práce ČR o pomoc. 
Může Vám pomoci s náklady na bydlení, a to prostřednictvím těchto dávek:

Příspěvek na bydlení
Primární pomoc státu určená těm, kteří mají kvůli nízkým příjmům potíže s úhradou nákladů na bydle-
ní. Nárok na příspěvek na bydlení má vlastník, nájemce nebo podnájemce bytu či domu, jestliže 30 % 
(v Praze 35 %) příjmů nestačí na zaplacení nájmu a nákladů souvisejících s bydlením.
Pro rok 2022 má nárok na příspěvek na bydlení také vlastník stavby pro individuální či rodinnou rekreaci,
který ji užívá k trvalému bydlení. 
Více informací naleznete na www.uradprace.cz/web/cz/prispevek-na-bydleni1.

Doplatek na bydlení
Tato dávka pomoci v hmotné nouzi pomáhá tehdy, když příjmy rodiny či jednotlivce nestačí ani po při-
znání příspěvku na bydlení na úhradu odůvodněných nákladů souvisejících s bydlením (tj. nájem, služ-
by spojené s bydlením a náklady za dodávky energií). Výše doplatku na bydlení ÚP ČR stanoví tak, 
aby domácnosti po zaplacení odůvodněných nákladů na bydlení zůstala částka na živobytí.
Více informací naleznete na www.uradprace.cz/web/cz/doplatek-na-bydleni. 

Mimořádná okamžitá pomoc
Prostřednictvím mimořádné okamžité pomoci Vám může být poskytnuta pomoc v situacích nepříznivé-
ho a mimořádného charakteru, kdy je potřeba poskytnout ji bezprostředně. Například se může jednat 
o situace spojené s finančními problémy v důsledku úhrady nedoplatku za vyúčtované energie.
Více informací naleznete na www.uradprace.cz/web/cz/mimoradna-okamzita-pomoc. 

Komplexní informace jsou k dispozici na www.uradprace.cz/web/cz/-/s-rustem-cen-za-energie-
muze-pomoci-up--1. 
Pokud potřebujete pomoc s vyplněním žádosti o nepojistné sociální dávky, obraťte se na Call centrum 
ÚP ČR na tel. číslo.: 800 77 99 00 (bezplatná linka) nebo na callcentrum@uradprace.cz. Vyplněné 
žádosti můžete podat elektronicky (přes Identitu občana, datovou schránkou nebo s uznávaným elek-
tronickým podpisem), zaslat poštou či doručit osobně na příslušné kontaktní pracoviště ÚP ČR.
Máte-li dotazy vztahující se k dávkové pomoci v souvislosti se zvýšenými cenami energií, obraťte se 
na zaměstnance Úřadu práce ČR osobně na nejbližším kontaktním pracovišti v místě vašeho bydliště 
nebo volejte na speciální linku: 950 180 070.

Úřad práce ČR a jeho pomoc 
při fi nanční tísni spojené s růstem cen energií
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MNOZÍ Z NÁS POVAŽUJÍ POJMY JAKO EKO-
LOGIE, SPOLEČENSKÁ ODPOVĚDNOST NEBO
OCHRANA ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ ZA NĚCO
MODERNÍHO A LÍBIVÉHO, S ČÍM PŘICHÁZEJÍ
EKO-NADŠENCI V POSLEDNÍCH LETECH.

Jde však o velký omyl. Ochranou přírody se lidé
začali zabývat už v průběhu 19. století. Sice ne-
používali termíny „ekologie“ a „společenská zod-
povědnost“, ale již tehdy si uvědomovali, že
se krajina v Česku v průběhu staletí hodně
změnila a v důsledku lidské činnosti na mnoha
místech i značně poškodila.
Osvícení šlechtici proto začali na svých pan-
stvích zřizovat přírodní rezervace, kde bylo za-
kázáno hospodařit a obdělávat půdu. Nejstar-
ším chráněným územím v Česku a zároveň
i nejstarší přírodní rezervací v Evropě je Žofínský
prales, který byl vyhlášen již roku 1838 na panství
Buquoyů.

Paní Jana Somerlad nám z ostrovního krá-
lovství poslala časopis, ve kterém se píše
o vrácení zvonů z Německa.
Paní Jana pochází z Píště, kde se narodila
jako Tomášová a své současné příjmení získa-
la až po svatbě v Anglii. Tam celý článek s po-
mocí Jarmily Polomské vydala v krajanském
časopise Newsletter - The Friends of Czech
Heritage. Text foto Magda Smolková

MYSLEME ZODPOVĚDNĚ A EKOLOGICKY

PÍŠÍONÁSVANGLII

V dnešní době si už nevystačíme jen s vy-
hlašováním chráněných území. Je potřeba dělat
víc. Firmy při svém provozu přemýšlejí, jak ušetřit
energie - nejen z důvodů ekonomických, ale také
proto, aby šetřily ubývající přírodní zdroje.
V kancelářích svítí úsporné světelné zdroje, bu-
dovy dostaly zateplení, řada firemních materiálů
zůstává jen v elektronické podobě. Tiskneme jen
to, co je opravdu důležité.
Stejně odpovědně se chovají i města a obce. Re-
kultivují zanedbané plochy, ze svých rozpočtů
přispívají na zachování linkových autobusů a vla-
ků. Nahradily veřejné osvětlení za úspornější svět-
la, podporují místní firmy, motivují spoluobčany
k důslednému třídění odpadů.
Recyklace může pro obce znamenat důležitou

úsporu. Zatímco netříděný odpad musí obec pře-
dat specializované firmě, která si nechá za jeho
likvidaci dobře zaplatit, zpětný odběr elektroza-
řízení nabízejí kolektivní systémy zcela zdarma.
Zpětný odběr vysloužilých elektrozařízení
a jejich následná recyklace se vyplácejí hned
dvakrát: umožňují totiž opětovně využít materi-
ály a šetří přírodní zdroje. Druhotné suroviny zís-
kané z recyklace jsou levnější než nová těžba.
Navíc recyklace zamezí úniku škodlivých látek
(například rtuti ze zářivek) do přírody.
Zpětný odběr světelných zdrojů i dalších elek-
trozařízení pro naši obec Píšť zajišťuje kolektivní
systém EKOLAMP, který v České republice vytvá-
ří hustou síť sběrných míst. Zajišťuje přepravu
sběrných nádob do recyklační firmy i samotnou
recyklaci.
Díky tomu ušetří Obec Píšť finanční prostředky,
které bychom jinak museli utratit na likvidaci
nebezpečných odpadů. Ekolamp

https://www.zrecyklujto.cz/

1. Proč se vysloužilá elektrozařízení třídí, a nepatří do popelnice na domovní odpad?

a) lze z nich využít druhotné suroviny a některá obsahují škodlivé látky 
b) chovat se ekologicky je moderní
c) aby popelnice na komunální odpad nebyly přeplněné

2. Jak poznám, že elektrozařízení nepatří do komunálního odpadu?

a) podle toho, že má přívodní kabel
b) podle symbolu přeškrtnuté popelnice na obalu výrobku
c) že se do popelnice nevejde 

3. Jaké subjekty sběr a recyklaci elektrozařízení v České republice zajišťují?

a) ministerstvo životního prostředí
b) kolektivní systémy
c) správy chráněných území

4. Kde mohou občané vysloužilá elektrozařízení odložit?

a) ve sběrných dvorech nebo v elektroprodejnách při nákupu nových
b) na kraji lesa nebo v příkopu u silnice
c) vedle kontejnerů na tříděný odpad

5. Jak zaručeně najdu nejbližší sběrné místo EKOLAMPu?

a) zeptám se sousedů, ti vědí všechno
b) projdu se po okolí a určitě nějaké najdu
c) v mapě sběrných míst na webu EKOLAMPu

KVÍZ: KOLIK TOHO VÍTE O TŘÍDĚNÍ 
A RECYKLACI ELEKTROZAŘÍZENÍ? 

Správné odpovědi: 1a, 2b, 3b, 4a, 5c

Jak vytřídit papír, plast a sklo, vědí už školkové děti, ale co elektro? 
Máte v tom jasno? Vyzkoušejte náš krátký kvíz a třeba se dozvíte 
něco nového. Více informací na webu www.ekolamp.cz 

Zahrajte si i naši mobilní hru Zrecykluj to!

JM-SERVIS, www.jm-servis-sekacek.cz 
Martin Jantač, Lipová 581, Hať, tel.: 731 458 632

Servis zahradní technikyServis zahradní techniky
Údržba, opravy, broušení, seřizování, ultrazvukové čištění,  

výměny olejů, celkové přípravy na sezónu,  
všech zahradních strojů a jiné malé mechanizace
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NĚKTEŘÍ LIDÉ SE PREZENTUJÍ PŘEDEVŠÍM
SLOVY, JINÍ ČINY. MEZI TY DRUHÉ BEZESPORU
PATŘÍ PAN LEO FOJTÍK Z PÍŠTĚ. SPOLUOB-
ČANÉ JEJ ZNAJÍ NEJEN JAKO DOBRÉHO SOU-
SEDA, CHOVATELE, ZAHRÁDKÁŘE ČI VZORNÉ-
HO REPREZENTANTA HORNICKÉHO CECHU.
UŽ 31 LET JE JEHO ŽIVOT NEODMYSLITELNĚ
SPJAT S FUNKCÍ KOSTELNÍKA V NAŠÍ
FARNOSTI.

Spolehlivost, svědomitost, pracovitost a chuť po-
máhat lidem - vzácné vlastnosti, které v loň-
ském osmdesátníkovi udržují radost ze života.

KOSTELNÍKEM V PÍŠTI JSTE UŽ OD ROKU 1991.
PO OTCI GANDEROVI A POLSKÉM FARÁŘI
SIENKOWSKÉM POMÁHÁTE UDRŽOVAT
CHOD FARNOSTI I SOUČASNÉMU
DUCHOVNÍMI SPRÁVCI OTCI ČERNOTOVI.
CO VÁS K TOMU VLASTNĚ PŘIVEDLO?
Pan farář Gandera mě tenkrát nějak přemluvil.
Měl jsem být nová krev po Franckovi Fichnovi,
Frantovi Bočkovi, který ještě zůstal, a dalších na-
šich předchůdcích. Pomáhali jsme s renovací
fary a byly to velké úpravy - koupelny, stropy, be-
tonáž, parkety. Práce bylo samozřejmě vždy

CHUŤ POMÁHAT
JAKO ŽIVOTNÍ ELIXÍR

hodně i v samotném kostele a venku v areálu.
Jako čerstvý hornický důchodce jsem na to měl
dost času i fyzických sil. Po třiceti letech odro-
bených v dole jsem šel do důchodu už v padesáti.

CO KOSTELNÍK DĚLÁ V BĚŽNÝ DEN?
Všechno. První přichází a poslední jde domů.
Nachystat mešní víno, hostie. Když je pohřeb,
připravit máry. Netýká se to jen bohoslužeb - po-
máhám se vším, co pan farář potřebuje. Taková
ta běžná údržba, třeba výměna žárovek ve svět-
lech. Kostelník taky chodí zvonit za zemřelého
každý den do pohřbu.

CO VÁS NA TOM NEJVÍCE BAVÍ?
Službou ve farnosti přicházím na jiné myšlenky.
Zapomínám, jak čas letí. Aktivit, které ve mně
udržují radost ze života, mám samozřejmě více.
Starám se o chovatelskou chatu, pomáhám
synovi s hospodářstvím, doma se věnuju zahrád-
ce. Je toho hodně.

ŽIVOT NA FAŘE PŘINÁŠÍ UDÁLOSTI VŠEDNÍ
I SVÁTEČNÍ. KTERÉ JSOU NEJKRÁSNĚJŠÍ
A NEJNÁROČNĚJŠÍ?
Nejhezčí jsou asi Vánoce. Chystání a zdobení

stromků, betléma, celková atmosféra. Je krásné
mít kostel nazdobený, lidé chodí a výzdobu ob-
divují. Vždycky najdeme alespoň pět synků, kteří
přijdou s výzdobou pomoci.
Časově nejnáročnější jsou Velikonoce, začínají
už Květnou nedělí. To má kostelník vždy nejvíce
práce a chystání.

NARODIL JSTE SE ZA VÁLKY V ROCE 1941.
ZŮSTALO VÁM Z TĚCH HISTORICKÝCH ČASŮ
NĚCO V PAMĚTI?
Jedna silná vzpomínka. Babička měla sestru
ve Vřesině, na konci války jsme se tam schovávali
v bunkrech. Když jsme je po přechodu fronty
opouštěli, nesl jsem v klícce kuru. Ruští vojáci mi
ji chtěli sebrat. Ale když jsem jako čtyřletý „žgol“
začal plakat, slitovali se. Jinak si z války pamatuju
hlavně tanky, které jezdily nad bunkry.

JEDNA TURBULENTNÍ DOBA STŘÍDALA
DRUHOU, BRZY PO VÁLCE PŘIŠLI KOMUNISTÉ…
Chodili agitátoři, a ze sedláků, kterým se v hos-
podářství dařilo, dělali kulaky. I naší rodině vzali
pole do JZD. Než se tak stalo, měli jsme tři kozy.
Pole nám obdělával sedlák a maminka si to mu-
sela chodit odrobit na statek. Pěstovali jsme pro
vlastní obživu, občas se zabil bravek. Ale musely
se odevzdávat povinné dodávky, takzvaný kon-
tingent - vejce, sádlo, dokonce i kosti z bravka.
Moc nám toho nezůstalo.

PAMATUJETE SI, JAK SE CHODILO SBÍRAT
NA POLE AMERICKÉHO BROUKA
- MANDELINKU?
Ano, ze školy. Narobili jsme při tom více škody
než užitku. Museli jsme chodit po polích a hle-
dat. Skoro žádné mandelinky jsme nenašli, ale
spoustu úrody jsme pošlapali. Byla to ostuda.

ČÍM JSTE SE VYUČIL?
Byl jsem elektrikářem ve Vítkovicích. V bater-
kárně jsem měl na starost osm multikár, aby
fungovaly a byly nabité.

JAK JSTE SE ODTAMTUD DOSTAL
K HORNICKÉMU ŘEMESLU?
Mělo to souvislost s vojnou v Boru u Tachova,
kde jsem v roce 1960 narukoval k protitankové
jednotce pěšího vojska s kulomety a tarasnice-
mi. Vojáci posbíraní ze všech koutů Českoslo-
venska. S některými se ani nešlo domluvit, uměli
jen maďarsky.
Když přišel hornický náborář s nabídkou zkrá-
cení vojny o čtyři měsíce, neváhal jsem. Kdo ro-
bil v těžkém průmyslu, musel podepsat na tři
roky, v lehkém na rok. Po třech letech jsem pak
podepsal nastálo, dávali příspěvek dvacet tisíc.
Za to jsem zrobil střechu a rozvod vody
na chalupě.

KOLIK ROKŮ JSTE NA ŠACHTĚ STRÁVIL
A JAKOU PRACÍ?
Třicet. Nejdříve v Petřkovicích, pak na nové
šachtě v Koblově. Pět roků jsem robil přímo v ru-

bání, po úraze potom ve štrekách - střílení
chodeb a vyztužování hajcmany. Až jsou hotové
čelby, může se začít rubat. To jsem dělal pěta-
dvacet roků až do hornického důchodu.

JAK SE VÁM STAL PRACOVNÍ ÚRAZ?
Jezdil jsem s lanovým škrabákem a spadl tam
kámen. Chtěl jsem rychle pomoct, aby se jelo
dál, a další kameny mě zavalily. Pohmoždily
mi pánev a celý hřbet. Dodnes si pamatuju, jak
to bolelo, když mě ve špitále pucovali od uhlí,
abych byl čistý.
Pak byl každý chytrý. Věděl, co všecko se mělo
zajistit a udělat. Na to se ale nehledělo, než
se něco stalo. Honem honem, aby bylo vytěženo
co nejvíce uhlí a metry přibývaly. Chodili i měřiči
a kontrolovali plnění plánu.
Když jsem se po půl roce vrátil z nemocenské,
„za trest“ mě dali do štrek. Tam nikdo nechtěl ro-
bit - manipulace s tunami těžkého železa. Par-
tyje se střídaly, já vydržel až do důchodu.

CO POMOHLO, ŽE TAK DLOUHO?
Asi věrnost zadanému úkolu. Co musím splnit,
to udělám. Odpovědnost. Někteří přišli, zarobili
a přešli do jiné štreky, kde platili o dvacet korun
více.

VZPOMÍNÁTE NA NĚJAKOU DALŠÍ
MIMOŘÁDNOU UDÁLOST V DOLE?
V Petřkovicích se devět havířů utopilo, jen jeden
z Hati se zachránil. Navrtali spodní vodu
a spláchlo je to. Jen on se dokázal schovat.

DŮL JE NEBEZPEČNÉ PRACOVIŠTĚ. URČITĚ
BYLY POVINNÉ OCHRANNÉ POMŮCKY…
POUŽÍVALY SE V PRAXI?
Nešlo v tom vydržet. Takže jenom trenky, lampa
a gumáky, ze kterých se vylíval pot. Na hlavě
přilba, a to bylo vše. Měli jsme mít fáračky, ale
v tom horku v nich nešlo vydržet. Dokud se nic
nestalo, bylo to v pořádku. Ale jak přišel úraz,
hned se řešilo, co a jak mělo být.

KDY A KDE JSTE POTKAL MANŽELKU MAGDU,
SE KTEROU LETOS OSLAVÍTE ŠEDESÁT LET
SPOLEČNÉHO ŽIVOTA?
Ještě před vojnou, cestou ze zábavy z Benešova.
Zastavili jsme se v Bohuslavicích, na stole tam
byly sladké kreple. Hecovali mě, že za každou
dostanu deci vína. Tak jsem jich pár sebral. Šel
jsem pak do kuchyně a tam budoucí švigermut-
ra říká: „To je ten, co nám kreple kradl.“ (smích)
A tak jsme se s manželkou poznali.
Když jsem se už jako havíř ženil, kluci se teprve
vraceli z vojny. Tak jsme zapíjeli každý něco ji-
ného. Časem přišly čtyři děti - nejstarší Jirka, kte-
rý teď oslavil šedesátku, po něm Krista, Růžena
a nejmladší Vašek. Máme devět vnoučat. Dvě žijí
na Novém Zélandu, dvě v Liberci. Velká rodina.

MÁTE HODNĚ AKTIVIT A URČITĚ MÁLO ČASU.
POŘÁD SE NĚČÍM ZABÝVÁTE. CO VÁS BAVÍ?
V chovatelské chatě seču trávu, aby byla připra-
vená na akce. Pomáhám synovi Vaškovi, doma
na zahrádce pěstujeme rajčata, kedlubny,

ředkvičky. Dokud zdraví slouží, nechci promarnit
žádný den. V sobotu jako správný Prajzák poza-
metám před domem. V zimě zas odhrnuju sníh.
Jak se říká, ruky neupadnou, když se deset met-
rů přibere třeba u susedů, kteří zrovna nejsou
doma.

VÍME, ŽE MÁTE RÁD I FOTBAL, TAKŽE DALŠÍ
KONÍČEK.
Rád se zajdu podívat, když není co robit. Lepší
jak ležet doma. (smích) Zamlada jsem hrával
levého obránce, znám hřiště snad v každé dědi-
ně na Prajzské.

SPOLU S DALŠÍMI ZASLOUŽILÝMI HAVÍŘI
VE VÝSLUŽBĚ NAVÍC UDRŽUJETE TRADICI
SVATÉ BARBORY…
Sice nás zůstalo už jen osm, ale pořád
se k hornické tradici hlásíme. Oslavy, životní jubi-
lea, pohřby s praporem na uctění památky. Ně-
kterým, co byli na šachtě třeba jen tři roky,
to nic neříká. Nechceš být, tak nebuď. Děláme
to dobrovolně a máme z toho radost.

ODKUD POCHÁZEJÍ VAŠE PARÁDNÍ
HORNICKÉ UNIFORMY?
Když se zavíraly šachty, koupili jsme uniformy
z likvidace po stokoruně. Staré jsem věnoval
Hornickému muzeu na Landeku. Na svatou Bar-
borku se sejdeme u Mašíka, dáme po pivu.
Štamprlu už v našem věku nikdo nechce.
(smích)

ZÁVĚREČNÁ OTÁZKA: JAK JE TO
S KOSTELNÍKEM A KLÍČI? VYZNÁTE SE V NICH
BEZ HLEDÁNÍ?
Kostelník je něco jako kastelán, nebo spíše svatý
Petr… (smích) Takže ano, po třiceti letech už vím,
kam sáhnout.
Děkujeme za rozhovor a do dalších let ne-
zištné práce pro farnost i obec Vám přejeme
především pevné zdraví!

Jarmila Polomská, Daniel Fichna
Snímky Magda Smolková a archiv

oprava věže 1995

kopule 1995 příprava na zvony 2000
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V LETOŠNÍM ROCE JSME OPĚT PŘIHLÁSILI NÁŠ
KOSTEL SV. VAVŘINCE (A ZÁROVEŇ POUTNÍ
MÍSTO K PANNĚ MARII ČENSTOCHOVSKÉ)
DO AKCE NOC KOSTELŮ. TA SE USKUTEČNÍ
V PÁTEK 10. ČERVNA 2022. PROGRAM BUDE
ZVEŘEJNĚN NA INFORMAČNÍCH PLAKÁTECH
PRAVDĚPODOBNĚ KONCEM KVĚTNA.

Noc kostelů se koná v naší zemi každoročně
už od roku 2009. V Píšti jsme se poprvé zú-
častnili v roce 2013, pak ještě tři roky po sobě -
2014, 2015 a 2016.
Poté následovala roční pauza a v roce 2018 (kdy
obec Píšť slavila 790 let svého vzniku) jsme opět
program pro návštěvníky Noci kostelů uspořá-
dali. Od tohoto roku jsme se za organizátory roz-
hodli zapojit vždy co dva roky (čili každý sudý
rok).
Po začátku epidemie covidu a jarním lockdow-
nu v roce 2020 nebylo jisté, jak to s případným
zájmem a možnostmi uspořádání nejen
podobných akcí bude. Přesto se opět podařilo
náš kostel také otevřít.
Věřím, že i letos budeme moci občanům
a farníkům nejen našim, ale i z jiných farností,
nabídnout možná skromný, ale jistě zajímavý
program. Za připomenutí stojí i to, že náš kostel
a naše obec Píšť je jedinečným mariánským

Noc kostelů 2022
poutním místem v Česku, zasvěceným modlit-
bám za mír a usmíření mezi národy.
Takto náš kostel jako poutní místo ustanovil bis-
kup ostravsko-opavský František Václav
Lobkowicz dne 12. 6. 2002. Zvláště v nynější
době to pro nás tedy může být povzbuzením.
Obracet se s modlitbou k Panně Marii Čensto-
chovské (jejíž obraz je na našem hlavním oltáři),
aby nám u Boha vyprosila mír, usmíření a pokoj
nejen v Evropě a na celém světě, ale i v našich
srdcích. Radka Slaninová

ADVENT BÝVÁ ČASEM PŘÍPRAVY NA VÁNOCE,
ČASEM SETKÁVÁNÍ A TAKÉ DOBOU
ADVENTNÍCH KONCERTŮ, KTERÉ SE KONAJÍ
NEJČASTĚJI V KOSTELÍCH.

I u nás se o třetí neděli adventní, 12. prosince
2021, konal v kostele malý koncert - varhanní vy-
stoupení bratrů Dominika a Štěpána Pon-
čových. Pokud jméno Ponča připadá někomu
povědomé, je to proto, že nové varhany v našem
kostele stavěla firma Robert Ponča varhany
(bratři Robert a Viktor Pončovi). Pan Viktor Pon-
ča je otec Dominika a Štěpána.
Oba chlapci pocházejí z Frýdku a jsou žáky Zá-
kladní umělecké školy Jožky Matěje
v Brušperku. Jejich učitelem je ředitel této školy
Mgr. Jan Strakoš.
Štěpán se narodil v roce 2011 a na klavír hraje
od čtyř let. O rok později začal hrát i na varhany.
Mezi jeho další záliby patří technika, stavba var-
han, lego, robotika a také společenský tanec.
Dominik se narodil v roce 2014, na klavír hraje
od pěti let a postupně už také začíná hrát
na varhany. Má rád šachy, techniku, lego a přírodopis.
Štěpán s Dominikem se u varhan střídali v hraní
nacvičených skladeb. Odměnou jim pak byl za-
sloužený potlesk posluchačů (a samozřejmě

Varhanní vystoupení bratrů Pončových
také drobné dárky). Snad vlivem epidemie ne-
bylo na koncertu příliš mnoho posluchačů, ale
to účinkujícím chlapcům jistě nevadilo. Byli rádi
za možnost zahrát si před publikem.
Pokud by snad někdo litoval, že si nechal
uniknout příležitost slyšet malé varhaníky

na koncertě v prosinci, bude mít další možnost
na Noci kostelů (10. 6. 2022). Chlapci Pončovi
hráli už na Noci kostelů v Ludgeřovicích, nyní
máme nabídku, že vystoupí opět u nás. Může-
me se tedy těšit na jejich malý varhanní koncert.

Radka Slaninová

NAŠI OBEC LETOS V LEDNU OPĚTOVNĚ OSLOVILO SOCIÁLNÍ DRUŽSTVO
DIAKONIE BROUMOV S PROSBOU O ZORGANIZOVÁNÍ SBÍRKY TEXTILU
A JINÝCH VĚCÍ Z DOMÁCNOSTÍ. SBÍRKA PROBĚHLA VE DNECH
3. AŽ 5. BŘEZNA V GALERII KULTURNÍHO CENTRA OBCE A SETKALA SE
S OBROVSKÝM ZÁJMEM OBYVATEL.

Bylo nasbíráno velké množství oblečení, bot, hraček a domácích potřeb.
Sbírka byla úspěšná, ale i potřebná - každá darovaná věc pomůže dát na-
ději těm, kteří ji potřebují.
Vybraný textil je distribuován do sociálních zařízení, mechanicky poško-
zený textil slouží k dalším formám recyklace. V obci nevzniká žádný od-
pad, který je třeba likvidovat. Takto prostým a jednoduchým způsobem
můžeme všichni částečně zmírnit dopad na naše životní prostředí.
Převzetí věcí do sbírky se ochotně ujaly členky Klubu seniorů Píšť z.s, kte-

SBÍRKA PRO DIAKONII BROUMOV
rým patří poděkování za jejich čas a pomoc. Rovněž děkujeme všem, kteří
se do této sbírky zapojili.
Předmětem činnosti Diakonie Broumov je soustavně vyvíjená obecně
prospěšná činnost směřující na podporu sociální soudržnosti za účelem pra-
covní a sociální integrace znevýhodněných osob do společnosti, s přednost-
ním uspokojováním místních potřeb a využíváním místních zdrojů podle
místa, sídla a působnosti sociálního družstva, zejména v oblasti vytváření
pracovních míst.
Veškerý sběr textilního materiálu, včetně sběru z kontejnerů, dokáže Diakonie
Broumov přetřídit, využít nebo zpracovat. Vybudovala vlastní třídírnu a z ma-
teriálu, který by dříve skončil na skládkách, smysluplně využije cca 70 procent.
Podrobné informace o další činnosti Diakonie Broumov a rozmístění
kontejnerů pro použitý textil naleznete na www.diakoniebroumov.org.

Kristina Bialasová

Vzkříšený Kristus už neumírá,
smrt nad Ním vlády nemá

Všechny velikonoční události
si nevymyslel a nenaplánoval člověk.
Velikonoce jsou projevem
Boží iniciativy - projevem
samotného Boha.

Na začátku pontifikátu papež
Jan Pavel II., nyní již svatý, řekl:
„Nebojte se a otevřete brány
vykupiteli, neboť Zmrtvýchvstalý
Kristus je schopen proměnit
utrápenou a raněnou duši
v krásnou duši dítěte…“

Kristovým vzkříšením se definitivně
stvrzuje spása člověka.

Žehná Váš P. Petr Černota

Snímky Magda Smolková
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JAK UŽ BYLO PSÁNO V LOŇSKÉM JARNÍM ČÍSLE ZPRAVODAJE, NA NAŠÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLE JE
UŽ OD ROKU 1998 POBOČKA ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLY PAVLA JOSEFA VEJVANOVSKÉHO
V HLUČÍNĚ. VYUČUJE SE ZDE OBOR HUDEBNÍ A VÝTVARNÝ. ZDEJŠÍ POBOČKU NENAVŠTĚVUJÍ
POUZE DĚTI Z PÍŠTĚ, ALE TAKÉ NĚKOLIK DĚTÍ Z CHUCHELNÉ A VŘESINY.

Výuka hudebního oboru ZUŠ v nové třídě
Výuka hudebního oboru - momentálně zatím
hra na akordeon, klavír a elektronické klávesy -
probíhá od září tohoto školního roku sice stále
ve stejné, přesto v lepší a novější třídě.
Ředitel naší základní a mateřské školy, pan
Lukáš Hrubý, přenechal dosavadní místnost
pouze pro výuku hudebního oboru. Místnost
byla zcela vyklizena (doposud se v ní
uschovávaly také mapy a učebnice) a dal ji za-
čátkem letních prázdnin nově vymalovat.
Další vybavení pak už zařídilo vedení ZUŠ v Hlu-
číně, za což také děkuji. Ve třídě je nový nábytek
a koberec, novější klavír a rovněž magnetická
notová tabule, sloužící pro výuku nauky
o hudbě.
V tomto příjemném prostředí je radost učit
a pracovat. Výuka hry na hudební nástroj zu-
šlechťuje duši dítěte, které se tím také učí po-
znávat a vnímat krásu hudby. Děkuji tedy i panu
řediteli Lukáši Hrubému za podporu ve fungo-
vání zdejší pobočky ZUŠ. Radka Slaninová

V NEDĚLI 16. LEDNA SE PO DLOUHÉ DOBĚ
USKUTEČNIL V SÁLE NAŠEHO KULTURNÍHO
CENTRA NOVOROČNÍ KONCERT. PŘIPRAVILI
HO ŽÁCI A VYUČUJÍCÍ ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ
ŠKOLY PAVLA JOSEFA VEJVANOVSKÉHO
V HLUČÍNĚ A JEJICH HOSTÉ.

Vystoupili na něm Komorní orchestr Vej-
vanovský, jehož dirigentem byl zástupce ředite-
le Pavel Kozel, a také sólisté. Přestože kvůli epi-
demii covidu stále platila jistá hygienická
opatření, o tuto kulturní akci byl dle počtu pří-
chozích posluchačů zájem. Připravená místa
se rychle zaplnila nejen dospělými, ale také
mnohými dětmi, což bylo potěšující.
Průvodním slovem provázela paní učitelka Vero-
nika Stoklasová, od níž jsme slyšeli také mnohé
zajímavosti k jednotlivým skladbám. Na úvod
se zpěvem představila Petra Jančíková, kterou
na klavír doprovodila paní učitelka Lucie Mitáč-
ková. Zazněla skladba B. Wiedermanna Oslavuj
Pána.
S dalším pěveckým číslem v programu vystoupi-
la Veronika Polášková, opět za doprovodu Lucie
Mitáčkové - zazněla Ukolébavka Jaromíra Hrušky.
Italský barokní skladatel Antonio Vivaldi zazněl
na koncertu také hned ve dvou číslech progra-
mu. Nejprve se představila malá violoncellistka
Vanda Peterková, která zahrála první větu z Kon-
certu C dur, doprovázel ji komorní orchestr Vej-
vanovský. Další Vivaldiho skladbou byl Koncert

Novoroční
koncert

pro kytaru a orchestr D dur. První dvě věty za-
zněly v podání kytaristy Filipa Chojky, ve třetí větě
pak vystoupil jako sólista pan učitel Antonín Viliš.
Koncert pro sólové violoncello a orchestr (ten-
tokrát od J. S. Bacha) zazněl pak ještě jednou.
Ve třech větách této skladby se postupně jako
sólisté vystřídali Jan Poštulka, Sára Musálková
a Petr Socha.

Závěrečné číslo v programu patřilo zcela Ko-
mornímu orchestru Vejvanovský - zazněly čtyři
Rumunské tance Bély Bartóka. Koncert trval
něco málo přes hodinu a mnozí si jistě přáli, aby
ještě nekončil. A o tom, že hudební zážitky
podobného typu nám zřejmě chyběly
už dlouho, nás přesvědčil i dlouhý potlesk a také
spokojené reakce posluchačů. Radka Slaninová

Snímky Magda Smolková

PO ROČNÍ PŘESTÁVCE SE LETOS VRÁTILI
DO ULIC HLUČÍNSKA TŘI KRÁLOVÉ.
KOLEDOVAT VYRAZILO PŘES TISÍC
DOBROVOLNÍKŮ VE VÍCE NEŽ 300
SKUPINKÁCH. DO POKLADNIČEK DÁRCI
PŘISPĚLI ČÁSTKOU VÍCE NEŽ TŘI MILIONY
KORUN. SPOLEČNĚ S ON-LINE KOLEDOU
A BEZHOTOVOSTNÍMI PLATBAMI DOSÁHL
VÝTĚŽEK SBÍRKY NA HLUČÍNSKU REKORDNÍ
ČÁSTKY 3 094 322 KČ.

„Mám obrovskou radost, že po roční přestávce
vynucené epidemií mohli koledníci vyrazit
do ulic našeho krásného regionu a předat ra-
dostnou zvěst, aby tak naplnili hlavní poslání
sbírky. Vrátila se ta nádherná atmosféra, kterou
vytváří přes tisíc dobrovolníků, kteří obětují svůj
čas a pohodlí pro ostatní. Moc jim za jejich po-
moc děkuji,“ řekl ředitel Charity Hlučín Pavel So-
bol a dodal, že pokud to protiepidemická opat-
ření umožní, připraví Charita Hlučín pro všechny
koledníky setkání v kině v Bolaticích.
Do sbírky jsou zapojeny i farnosti, městské
a obecní úřady, prodejny či poskytovatelé slu-
žeb. Počet všech lidí, kteří tvoří sbírku na Hlučín-
sku, tak vysoce převyšuje tisícovku.
Po sečtení všech pokladniček se celkový výtěžek
přehoupl přes tři miliony korun. Dalších nece-
lých 70 tisíc poslali dárci přes on-line koledu
či bezhotovostními platbami. Celkový výtěžek je
tak o 17 procent vyšší než před epidemií v roce
2020 a výrazně vyšší než v loňském roce.
„Moc děkujeme všem dárcům za tak obrovskou
podporu. Je to povzbuzení pro naše zdravotní
sestry, pečovatelky a osobní asistentky, které
se každý den starají o nemocné, handicapované
a osamělé lidi žijící kolem nás. Jsem moc rád,
že si lidé jejich práce váží a podporují ji,“ uvedl
Pavel Sobol.
Podle stanovených pravidel sbírky zůstane
65 procent výtěžku, tedy přes dva miliony korun,
na Hlučínsku. Charita Hlučín plánuje z výtěžku
mimo jiné pořídit nové vybavení do půjčovny
kompenzačních pomůcek, provést nutné
opravy charitního domova sv. Mikuláše či pod-
pořit charitní ošetřovatelskou službu.
Pravidla sbírky umožňují využít výtěžek i v mi-
mořádných situacích, což se ukázalo v roce 2021,
kdy byly nakoupeny vysoušeče a dezinfekční
prostředky. Ty pomohly zmírnit následky po-
vodní v Kravařích.
Základem sbírky je koledování v ulicích. Přispí-
vat se ale letos dalo i do tzv. statických pokladni-
ček umístěných v obchodech, lékárnách, koste-
lích či úřadech. Svůj dar mohli zájemci poslat
i prostřednictvím online koledy na webových
stránkách sbírky nebo bezhotovostní platbou.

Charita Hlučín

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA NA HLUČÍNSKU:
RADOST I REKORDNÍ VÝTĚŽEK

  

 
Konečné výsledky Tříkrálové sbírky 2022 

 

Celková vykoledovaná částka: 3 094 322 Kč 
Z toho část pro Hlučínsko dle určeného klíče (65 %) – 2 011 309 Kč 

 
Výtěžek z pokladniček: 3 025 050 Kč 
Výtěžek z online koledy: 30 383 Kč 
Výtěžek z bezhotovostních plateb: 38 889 Kč 

 
Výtěžek z pokladniček dle obcí:  

  
Z celého srdce děkujeme za vaše dary a pomoc charitnímu dílu. Velmi si vážíme 
vaší štědrosti a projevu solidarity s potřebnými. Zároveň moc děkujeme všem 
dobrovolníkům – koledníkům a koordinátorům, farnostem, městům a obcím. Bez 
této pomoci by sbírka nemohla proběhnout.  

OBEC Částka   OBEC Částka 

Antošovice        14 685 Kč  Kravaře, včetně Koutů a 
Dvořiska  

339 666 Kč 
Bělá  29 966 Kč   

Bohuslavice  151 364 Kč  Ludgeřovice     227 002 Kč 

Bolatice 
Borová 

227 965 Kč  Markvartovice  61 216 Kč 

Darkovice  99 869 Kč  Píšť  122 921 Kč 

Dolní Benešov   
Zábřeh 

180 416 Kč  Rohov  39 064 Kč 

Hať  155 150 Kč   Strahovice 65 477 Kč 

Hlučín - Bobrovníky 61 501 Kč  Sudice  40 061 Kč 

Hlučín –  
Darkovičky 

90 187 Kč  Šilheřovice  94 041 Kč 

Hlučín - město  326 060 Kč  Štěpánkovice  179 176 Kč 

Chuchelná  83 958 Kč  Třebom 8 166 Kč 

Kobeřice 184 927 Kč  Vřesina 92 438 Kč 

Kozmice 111 416 Kč   Závada  38 358 Kč 

  

 
Konečné výsledky Tříkrálové sbírky 2022 

 

Celková vykoledovaná částka: 3 094 322 Kč 
Z toho část pro Hlučínsko dle určeného klíče (65 %) – 2 011 309 Kč 

 
Výtěžek z pokladniček: 3 025 050 Kč 
Výtěžek z online koledy: 30 383 Kč 
Výtěžek z bezhotovostních plateb: 38 889 Kč 

 
Výtěžek z pokladniček dle obcí:  

  
Z celého srdce děkujeme za vaše dary a pomoc charitnímu dílu. Velmi si vážíme 
vaší štědrosti a projevu solidarity s potřebnými. Zároveň moc děkujeme všem 
dobrovolníkům – koledníkům a koordinátorům, farnostem, městům a obcím. Bez 
této pomoci by sbírka nemohla proběhnout.  

OBEC Částka   OBEC Částka 

Antošovice        14 685 Kč  Kravaře, včetně Koutů a 
Dvořiska  

339 666 Kč 
Bělá  29 966 Kč   

Bohuslavice  151 364 Kč  Ludgeřovice     227 002 Kč 

Bolatice 
Borová 

227 965 Kč  Markvartovice  61 216 Kč 

Darkovice  99 869 Kč  Píšť  122 921 Kč 

Dolní Benešov   
Zábřeh 

180 416 Kč  Rohov  39 064 Kč 

Hať  155 150 Kč   Strahovice 65 477 Kč 

Hlučín - Bobrovníky 61 501 Kč  Sudice  40 061 Kč 

Hlučín –  
Darkovičky 

90 187 Kč  Šilheřovice  94 041 Kč 

Hlučín - město  326 060 Kč  Štěpánkovice  179 176 Kč 

Chuchelná  83 958 Kč  Třebom 8 166 Kč 

Kobeřice 184 927 Kč  Vřesina 92 438 Kč 

Kozmice 111 416 Kč   Závada  38 358 Kč 

Foto Magda Smolková
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V BŘEZNU JSME V NAŠEM KULTURNÍM CENT-
RU MĚLI MOŽNOST ZHLÉDNOUT HNED DVĚ
DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ. NA ZAČÁTKU MĚSÍ-
CE SE NÁM PŘEDSTAVIL DIVADELNÍ SPOLEK
ŠAMU ZE ŠTÍTINY S KOMEDIÍ „KDYŽ SE ZHAS-
NE“. NA KONCI BŘEZNA JSME PAK ZHLÉDLI
VYSTOUPENÍ ŠTĚPÁNKOVICKÉHO
OCHOTNICKÉHO SPOLKU „MILÁČKU VYDRŽ“.

Představení měla velký úspěch. Výkony herců
obou ochotnických spolků byly na vysoké úrovni
a jejich vtipné dialogy pobavily publikum. Jsme
rádi, že jsme tyto ochotnické spolky mohli po-
zvat do Píště a umožnit tak našim občanům pří-
jemný kulturní zážitek.
Na apríla nás po uzávěrce vydání zpravodaje při-
jel pobavit ochotnický spolek Divadlo z jednoho
hrnce s hrou na motivy Carla Goldoniho „Lhář“.
Po skoro dvou letech, kdy společenským ak-
tivitám nepřála omezení spojená s covidem-19,
tak bylo příjemné vidět, že jsme se nezapomněli
bavit a užívat si kulturu. Linda Kotulová

JARNÍ SEZONU ZAHÁJILO MUZEUM HLUČÍN-
SKA VÝSTAVOU ČLOVĚK A VČELY. OPĚT
SE JEDNÁ O VLASTNÍ AUTORSKÝ PROJEKT.

Kromě přiblížení života včel a práce včelařů
si výstava klade za cíl seznámit návštěvníka
s historií včelařství na Hlučínsku. K vidění bu-
dou nejrůznější včelařské pomůcky nebo úly -
od klátu, slaměných košnic až po moderní ná-
stavkové úly typu Langstroth, které jsou lehčí
a usnadňují manipulaci zejména ženám. Ne-
chybějí ani medomety, jimž se na Hlučínsku
říká „honigšlojder“.
„Výstava je doslova prošpikována zajímavostmi,
které jsme objevili v archivech. Zejména patri-
oti ocení množství dobových textů, z nichž ně-
které jsou psány v místním nářečí,“ uvedla její
autorka Michaela Lokočová.
Pro nejmenší návštěvníky je pak připraven in-
teraktivní sál, kde si zahrají naučné hry, vybarví
omalovánky nebo prozkoumají včelu zevnitř
i zvenku. Exponáty zapůjčila jak muzea, tak
i samotní včelaři.
„Některé vystavené předměty mají i svůj vlastní

BŘEZEN VE ZNAMENÍ DIVADLA

JARO ZAHÁJILA VÝSTAVA O VČELÁCH

Virtuální realita
v Muzeu Hlučínska

příběh. Jako například medomet, jehož majitel
zahynul na konci druhé světové války, právě
když se chystal na kontrolu svých včelstev,“ pro-

zradil další z autorů Jiří Neminář. Výstava bude
na hlučínském zámku k vidění až do 12. června
2022. Jan Gromnica

U PŘÍLEŽITOSTI 102. VÝROČÍ VZNIKU HLUČÍNSKA SPOUŠTÍ
MUZEUM HLUČÍNSKA VE SVÉ STÁLÉ EXPOZICI VIRTUÁLNÍ REALITU.
TA JIŽ NENÍ VÝHRADNÍ DOMÉNOU ZÁBAVNÍHO PRŮMYSLU
A VIDEOHER, ALE ČÍM DÁL VÍCE NALÉZÁ UPLATNĚNÍ V DALŠÍCH
OBORECH, JAKO JE NAPŘÍKLAD ŠKOLSTVÍ ČI MUZEJNICTVÍ.

Virtuální realita v sobě snoubí všechny podstatné vlastnosti ideálního
média. Je neokoukaná a díky tomu atraktivní, umožňuje širokou šká-
lu prezentací a nevyhýbá se interakcím. Uživateli nabízí věrohodnou
iluzi čehokoliv. Díky tomu potenciál virtuální reality neustále stoupá.
Virtuální realitu umožňují prožít speciální brýle, které zprostřed-
kovávají vizuální i sluchové vjemy. V závislosti na technologickém
provedení se divák může pustit do nejrůznějších interakcí. Díky tomu
nezůstává jen pasivním příjemcem sdělení, jak je tomu v případě
čtení, videí či audionahrávek, ale stává se aktérem vtaženým do děje.
Virtuální realita zprostředkuje návštěvníkovi muzea nejen nevšední
zážitek, ale především mu nabídne důležité informace, které mu
umožní lépe pochopit sledovanou problematiku.
V České republice využívají virtuální realitu prozatím tři muzea. Ná-
rodní filmové muzeum v Praze, Muzeum v Bruntále a od 4. února
2022 také Muzeum Hlučínska. Zde tvoří virtuální realita nezbytný
úvod před prohlídkou stálé expozice.
Návštěvník se po nasazení brýlí přenese do první poloviny 20. století,
aby se seznámil se základními historickými zvraty v dějinách regionu.
Na cestě do minulosti jej provází postava vypravěčky Trudky, která ná-
vštěvníka seznamuje se svým příběhem.
Vzhledem k omezenému počtu brýlí a kapacitám muzejní expozice
je virtuální realita určena pouze pro individuální prohlídky. Proto do-
poručujeme rezervaci termínu. Jiří Neminář

FYZICKOU ZDATNOST, VĚDOMOSTI I KUS
ŠTĚSTÍ POTŘEBUJÍ SOUTĚŽÍCÍ V TELEVIZNÍ
HŘE BLUDIŠTĚ. V KONKURENCI DRUŽSTEV
Z CELÉ ČESKÉ REPUBLIKY SE POKOUŠELI
USPĚT TAKÉ ŽÁCI NAŠÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY.

Soutěžící si na vlastní kůži vyzkoušeli, že doma
u televizní obrazovky je mnohem jednodušší
odpovídat na všetečné vědomostní otázky z růz-
ných oborů než před televizní kamerou. I přes
nervozitu a trému se naši zástupci pustili do od-
vážného boje o Bludišťáky a díky výborným zna-
lostem a fyzické zdatnosti se jim podařilo dva-
krát postoupit.

Ohlédnutí za úspěchy v Bludišti
Až na třetí pokus nás soupeři porazili. Sice
to bylo jen o vlásek, ale aspoň jsme dostali trička
a k tomu jsme si ještě domů dovezli tři Bludiš-
ťáky, spoustu zážitků a nových kamarádů.
Za skvělou reprezentaci školy moc děkujeme
a k dvojnásobnému vítězství gratulujeme Patricii
Gajdové, Karolíně Pawlenkové, Isabele Kotulové
a jedinému chlapci Dominiku Křepelkovi.
Pokud máte zájem zhlédnout jejich výkony, mů-
žete je zpětně najít na internetových stránkách
stanice České televize Déčko. Věříme, že neopa-
kovatelné zážitky z televizního natáčení
se stanou pro všechny zúčastněné klíčovou vzpo-
mínkou na školní léta. David Steffek, pedagog

Snímky Magda Smolková
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škola škola

NA KONCI LEDNA SE NAŠI ŽÁCI VYDALI
NA TRADIČNÍ LYŽAŘSKÝ VÝCVIK DO JESENÍ-
KŮ. ODJÍŽDĚLI SPOLEČNĚ S UČITELI, KTEŘÍ
SE PŘEVTĚLILI DO ROLÍ LYŽAŘSKÝCH
INSTRUKTORŮ.

Hned po příjezdu a dobrém obědě si všichni vy-
balili lyže, snowboardy a hurá na první lyžařské
odpoledne. Konalo se rozřazování do pěti druž-
stev. Celý týden proběhl pod bedlivým zrakem
instruktorů. Mnozí žáci byli velmi lyžařsky vyspělí
a ti zbylí se jim brzy přiblížili.
Pouze středeční odpoledne a páteční do-
poledne se od ostatních dnů lišily. Ve středu
jsme se vydali na sněhovou vycházku do okolí,
trochu jsme se zkoulovali a postavili spoustu
sněhuláků. V pátek nás čekaly dopolední závody
ve slalomu. I přes velkou zimu uspěli všichni,
ti nejlepší a nejrychlejší byli na bedně.
Čtvrteční večer se nesl v duchu zhodnocení kur-
zu, po něm následovala dlouho očekávaná závě-
rečná diskotéka.
Myslím, že se týden na lyžích a snowboardech
vydařil. Počasí bylo nádherné - takzvaně „mrazí-
kovské“. Musím děti pochválit za týmový přístup,
který velmi oceňuji. Také bych chtěl poděkovat
svým spolubojovníkům za odvedenou práci.
Velké poděkování patří Obci Píšť, která každému
žáku přispívá na lyžařský kurz částku 2.000
korun.
Byl to opravdu vydařený týden, díky!

David Steffek, pedagog

Nejprve bych chtěla poděkovat škole za zorganizování lyžařského vý-
cviku, při kterém jsme se nejen procvičili v tom, co jsme už uměli, ale také
jsme se naučili spoustu novinek. Dále bych chtěla říct, že prostředí bylo
hezké, útulné a pohodlné. Penzion byl blízko svahu, takže jsme nemuseli
chodit nikam daleko. Vše, co jsme potřebovali, jsme měli kolem sebe.
Lyžařský kurz jsem si velice užila. Jsem ráda, že jsem se ho zúčastnila, pro-
tože jsem si prohloubila vztahy mezi lidmi jak z jiných tříd, tak z té mé.
Lépe spolu vycházíme. Je mi líto pár jedinců, kteří byli v karanténě
a nemohli s námi jet, ale s tím už nic nenaděláme. Za sedm let, co tady
do školy chodím, tohle byla pro mě zážitkově nejlepší akce. Mrzí mě, že
na dalším lyžáku už s vámi nebudu.
---
Hned ze začátku musím napsat, že lyžák byl strašně fajn a bude
mi chybět. Obešlo se to bez nějakých vážnějších úrazů a problémů. Pů-
vodně jsem se popravdě bál, že když nás pojede tak hodně, tak si to tolik
neužijeme. Ale opak byl pravdou.
Hned první den po příjezdu jsem odpoledne šli na sjezdovku a začali ly-
žovat nebo jezdit na snowboardu. Sjezdovka byla super, poměrně málo
lidí, takže to bylo ideální pro ty, co se chtěli naučit. Večer nás čekala teplá
večeře a později program přichystaný šesťáky.
Další den jsme šli na snídani a o půl deváté se vycházelo ke sjezdovce.
Pan učitel Kalvar nám to naštěstí ulehčil a lyžáky odvážel autem. Po pří-
chodu jsme se přezuli, úspěšně všichni nasedli na lanovku a fičeli nahoru.

Hodnocení žáků

DNE 4. ÚNORA 2022 ZAČALY V DALEKÉ ČÍNĚ
ZIMNÍ OLYMPIJSKÉ HRY. AVŠAK NAŠE MALÉ
OLYMPIJSKÉ HRY V PRVNÍ TŘÍDĚ BYLY
ZAHÁJENY 14. ÚNORA. PRAVDA, JSOU
TROŠKU JINÉ NEŽ TY OPRAVDOVÉ, ALE I TAK
SI JE ŽÁCI SE SVOU PANÍ UČITELKOU LENKOU
KONDERLOVOU UŽILI.

Zápolení začalo tím, že se žáci rozdělili do týmů
a vylosovali si zemi, za kterou budou soutěžit. Po-
tom se společně zaposlouchali do prvních tónů
olympijské hymny. Paní učitelka zapálila symbo-
lický olympijský oheň, následoval slavnostní ná-
stup a olympijský slib, ve kterém žáci slíbili, že
budou všichni soutěžit poctivě, podle pravidel,

V PŘEDVÁNOČNÍM ČASE BYLY PRO ŽÁKY
Z NIŽŠÍHO STUPNĚ MÍSTNÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY
REALIZOVÁNY PROŽITKOVÉ PROJEKTOVÉ
DNY. KAŽDOU TŘÍDU NAVŠTÍVIL NEVIDOMÝ
PAN HOLBA SE SVOU VODICÍ FENKOU AMI.

Pan Holba má kombinované postižení zraku
a sluchu. V rámci interaktivní besedy seznámil
žáky s důsledky svého postižení pro běžný život.
Představil jim celou řadu pomůcek, které nevi-

Lyžařský kurz v Jeseníkách se líbilŠkolní olympiáda pro nejmenší

NA MALOU CHVÍLI V KŮŽI NEVIDOMÉHO

že nebudou podvádět a budou pomáhat svému
týmu ze všech svých sil.
A pak už začala první soutěž - nejdříve jsme si vy-
právěli o historii a poslání olympijských her. Žáci
v týmech pracovali společně na různých úko-
lech. Druhý den jsme soutěžili v zimních spor-
tech v hodině tělesné výchovy. Po návratu do tří-
dy jsme měli další disciplínu - krasopsaní. Tento
den jsme ukončili kreslením zimních sportů
a společným hodnocením prací a soutěží.
Další dny byly věnovány sjezdovému počítání,
slalomu mezi písmenky a dalším aktivitám. Žáci
v týmech pracovali na zajímavých úkolech, při
kterých si procvičili psaní, čtení, matematiku, ori-
entaci v prostoru. Závodili v tělocvičně, v kreslení

domé osobě usnadňují život, například mobil
s hlasovým výstupem, podpisové okénko, iden-
tifikátor vodní hladiny a také bíločervenou vodi-
cí hůl.
Děti velmi zaujala vodicí fenka a měly spoustu
dotazů týkajících se pořízení a výcviku vodicího
psa. Součástí byla i praktická ukázka spolupráce
nevidomého a jeho pejska. Děti si vyzkoušely
také osobu nevidomou oslovit a nabídnout jí
pomoc. Pan Holba ukázal žákům různé způsoby
držení a vedení nevidomé osoby.
Celý projektový den se ve všech třídách nesl
ve znamení prožitku a uvědomění si významu
všech smyslů pro život. Učitelé připravili pro
žáky celou řadu prožitkových aktivit. Děti si vy-
zkoušely například podepsat se poslepu, roze-
znávat zvuky bez oporu zraku, rozlišit rozmanité
chutě bez opory zraku a odezírat ze rtů.
V prostorách chodby připravily učitelky pro
děti z první a druhé třídy překážkovou dráhu,
kterou žáci zdolávali poslepu s pomocí vidící-
ho kamaráda. Děti se do překážkové dráhy
pustily s vervou. Po jejím zdolání a výměně
rolí překvapivě zmiňovaly, že bylo velmi těžké

Poté jsme po úsecích sjížděli dolů a zkoušeli, co všecko se na lyžích dá
časem naučit. Ve dvanáct byl oběd a odpoledne po odpočinku zase
na svah. Odpoledne bylo vždycky o něco víc lidí, takže jsme si opakovali
dovednosti. Pak zase večeře a tentokrát program od sedmáků. Po progra-
mu do sprchy a šlo se spát.
Ve středu jsem lyžovali jen dopoledne, protože odpoledne se šlo do ob-
chodu a potom stavět sněhuláky. Na hotel jsme myslím přišli všichni
promrzlí, a tak se šlo na večeři a o půl osmé začal program osmáků. Ko-
nec programu byl okolo půl desáté, takže co nejrychleji okoupat a spát,
ať nejsme další den unaveni.
Ve čtvrtek ráno, co si tak pamatuju, byla celkem zima. Ale i tak bylo do-
polední lyžování super. Jelikož to byl předposlední den, všichni začá-
tečníci už jsme uměli úspěšně sjet sjezdovku sami. O to větší to byla zá-
bava. Odpoledne uteklo jako voda a čekal nás náš program deváťáků.
Myslím si, že program děcka bavil a byly spokojené. Potom nás čekala dis-
kotéka, takže jsme to mohli pořádně rozjet. Unavení a utancovaní jsme šli
spát.
Páteční dopoledne nás čekaly závody ve slalomu. Byla to sranda vůbec
sjet, protože foukal celkem silný vítr. Moc to nejelo, ale klukům z osmé
třídy se podařilo vyhrát. Po poslední Královské jízdě jsme šli na hotel
a na oběd. Po něm jsme čekali na autobus, sbalili si věci a jelo se domů.
Cesta utekla rychle. Doufám, že další lyžařské výcviky naší základky bu-
dou nadále super stejně jako tento můj poslední.

a modelování. Všichni pracovali v duchu olympij-
ského slibu a úkoly zvládli bez problémů.
Za to jim patřily zasloužené body - nálepky, které
si každý žák celý týden lepil do své hrací karty.
V pátek jsme se všichni těšili na celkové vyhodno-
cení. Byli jsme velmi zvědavi, kdo byl v celé třídě
nejlepší. Který tým vyhrál, kdo získá zlatou, stří-
brnou a bronzovou medaili. Kromě cenných kovů
si žáci odnášeli i diplomy a sladkou odměnu.
Avšak tou největší odměnou nám byla radost
z prožitého týdne. Ze soutěží, z fandění a nových
objevů.
Výsledky našeho snažení můžete vidět na chod-
bě před první třídou nebo na stránkách školy.

Lenka Konderlová, pedagog

dráhu nejen přejít, ale rovněž jako velmi
náročnou popisovaly roli vodicího kamaráda.
Žáci hodnotili celý projektový den kladně, stejně
jako učitelé. A to, že dětem a učitelům byla na-
bídnuta možnost zakoupit si výrobky z chráně-
né dílny na podporu potřebných, byla už jen
třešnička na dortu. O charitativní prodej děti
projevily veliký zájem a téměř za hodinu nebylo
co prodávat. Za toto gesto patří také velký dík
rodičům. Renata Krakovková, pedagog
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knihovna knihovna

PRACUJI V KREVNÍM CENTRU VE FAKULTNÍ NEMOCNICI
V OSTRAVĚ JIŽ SPOUSTU LET. ŘADU LET JSEM I ČLENKOU
KULTURNÍ KOMISE V OBCI PÍŠŤ.

Někdy se tyto moje dvě role protnou, bylo tomu tak i tentokrát.
Na základě informace z letáčku z nástěnky ve FNO jsem oslovila
ostatní členy kulturní komise. Spolu jsme vymysleli, že hračky sesbírá-
me na akci k Mikuláši, pak na Živém betlému, potom na promítání
o Vánocích… jak asi vzpomínáte, tyto akce se vzhledem ke covi-
dovým opatřením nekonaly.
Díky ochotě naší paní knihovnice Andrey Kupczyn jsme Vám umožnili
konat dobré skutky během celého února. Sesbíralo se několik plných
krabic rozličných hraček. Vedou plyšáci, najdou se i knihy, stolní hry,
dřevěné hračky, autíčka… Děkujeme za Vaši milou reakci na sbírku.
Děti během svého pobytu v nemocnici často podstupují i nepříjemná
vyšetření a náročnou léčbu. Snad dětským pacientům některá z hra-
ček pomůže na nemilou zkušenost na chvíli zapomenout.

Zdenka Náhlíková

Vyluštěnou osmisměrku nám
zašlete na e-mail knihovna.pist
@seznam.cz nejpozději do 8. 5.
2022. Jeden šťastný výherce
se může těšit na krásnou kuchařku
VŮNĚ DOMÁCÍHO PEČENÍ.

BANDA, BILANCE, BUJÓN, BUŇKA, DENTISTKA, DIETA,
DIGESTOŘ, ELIPSA, GLÓBUS, HLAVIČKA, CHYBA, KANÁL, KAPKA,
KARTA, KAUZA, KÁZEŇ, LASER, LOUTKA, MISIONÁŘKA,
MODELKA, MONTÁŽ, MRAMOR, NÁSYP, NAVIJÁK, OKRUH,
PAPRIKA, PLENKA, PŘESILOVKA, PUŠKA, RITUÁL, SAMIČKA,
SPALNIČKY, SRŠEŇ, STRUNA, STŘEPINA, TENIS, TRUHLICE,
ÚLEVA, UNIVERZITA

VOLME NADĚJI PŘED STRACHEM, PRAVDU ...

Hračky jako dar malým pacientům

Velikonoční
osmisměrka

První cestovatelskou přednášku, kterou
pořádala Knihovna Píšť společně s obcí
v kulturním centru, jsme si mohli přijít
poslechnout 10. února. Naše pozvání přijali
manželé Márovi a společně jsme mohli
putovat po krásách Tajuplné Afriky.

Další premiéru v knihovně měl tvořivý pod-
večer, kde si milovnice rukodělných prací
mohly vyrobit velikonoční věnec na dveře.
Účast byla hojná a nechyběla dobrá
nálada.

O další přednášku se postarala kosmetička
paní Eva Zlotá. Byla na téma „Jak se starat
o svou pleť a mýty a předsudky v péči
o pleť.

Nesmíme zapomenout na oblíbený des-
kový klub „Kdo si hraje, nezlobí“, který byl
pro velký zájem rozšířen o „Deskohraní pro
nejmenší“. To je zaměřeno na seznámení
dětí ve věku 5 až 8 let s oblíbenými hrami.

V KNIHOVNĚ
TO ŽIJE!

cestovatelská přednáška

Tvořilky péče o pleť

Výherci vánoční osmisměrky jsou Monika Pavelková, Ervín Kerul
a Magda Menšíková.

Výhercem dětské vánoční soutěže je Terezka Havelková
a Mariánka Žurková.

Všem výhercům blahopřejeme.
Výhru si prosím vyzvedněte v naší knihovně.

Dvoustranu připravila Andrea Kupczyn

Výherci z minula

deskový klub

Správnou tajenku nám pošlete do 8. 5. 2022 na náš
e-mail knihovna.pist@seznam.cz. Na jednoho
vylosovaného výherce čeká krásná kniha České
národní pohádky.

Vybarvi obrázky

a vylušti křížovku.

Tajenka ti pak

prozradí,

co se o Ježíšovi

dozvěděly ženy,

které třetího dne

přišly k jeho

hrobu.

Velikonoční soutěž pro děti do 8 let



ZPRAVODAJ OBEC PÍŠŤ

30 31

spolky a sdružení spolky a sdružení

PLÁNY SDRUŽENÍ DOBROVOLNÝCH HASIČŮ
V PÍŠTI NA TENTO ROK JSOU OPĚT VELKÉ
A JE NAŠÍM PŘÁNÍM JE CO NEJVÍCE NAPLNIT.

Ještě se ohlédneme za koncem roku 2021,
kdy se naše pětičlenné družstvo hasičů seniorů

JAK UŽ VŠICHNI JISTĚ VÍTE, V PŘEDEŠLÉM ROCE 2021 JSME SE S NAŠIMI
SOUTĚŽNÍMI DRUŽSTVY MUŽŮ I ŽEN STALI MISTRY A MISTRYNĚMI NHHL
(NOČNÍ HLUČÍNSKÁ HASIČSKÁ LIGA).

Všichni členové družstev byli pozváni dne 15. 12. 2021 na zasedání zastupi-
telstva, kde jsme byli ohodnoceni finančním darem, bednami šampusů
a také věcným darem - obecními kšiltovkami, abychom mohli reprezen-
tovat Píšť. Zároveň jsme byli požádáni o podpis všech členů do kroniky obce.
Tímto bychom chtěli poděkovat za všechny dary. Budeme se i nadále
snažit o co nejlepší výsledky a umístění v lize NHHL. Už teď mohu říci, že
pokud nenastanou žádná covidová opatření, proběhne 1. kolo NHHL v Píšti
dne 20. května 2022.
Všichni jste už teď srdečně zváni na super podívanou a na ty nejlepší výko-
ny všech soutěžních družstev, bohaté občerstvení a bezva atmosféru naší
tradiční noční soutěže. Filip Habura

Hasiči se těší na aktivity bez omezení

Obec ocenila vítězná družstva NHHL

ve složení Karel Jakubek, Karel Plaček, Jan
Menšík, Vladimír Nosiadek a Arnošt Lasák zú-
častnilo seniorského víceboje jednotlivců
Ostravská vánočka. Soutěžilo se v pěti
disciplínách (šipky, rybaření, běh s teni-
sovou raketou s míčkem, bollaso a golf
snag). Opět se ukázalo, jak se senioři
umí pobavit sportem. V mužské ka-
tegorii jsme ovládli nejvyšší příčky. Druhé
místo vybojoval Jan Menšík a vítězem Ost-
ravské vánočky se stal Vladimír Nosiadek.

VELKÁ PORCE SENIOR SPORTU
V tomto roce se opět budou konat Krajské spor-
tovní seniorské hry, které se uskuteční v Krava-
řích. Příprava bude sice tvrdá, ale už se na ni
všichni těšíme.
Na start netrpělivě čekají naše soutěžní druž-
stva, která mají co obhajovat. Největším přáním
je, aby se nám podařilo dát dohromady žá-
kovské družstvo.

VÝTVARNÝ ÚSPĚCH ŽÁKYŇ
Naši žáci se zúčastnili celostátní výtvarné soutě-
že „Požární ochrana očima děti a mládeže“, kte-
rou vyhlašuje ústřední výbor SH ČMS. V kategorii

Program NHHL schválený zástupci
SDH při valné hromadě NHHL:

Píšť 20. 5. 2022

Svoboda 27. 5. 2022

Markvartovice 3. 6. 2022

Rohov 10. 6. 2022

Bělá 17. 6. 2022

Kobeřice 1. 7. 2022

Závada 8. 7. 2022

Bohuslavice 22. 7. 2022

Kozmice 12. 8. 2022

Štěpánkovice 26. 8. 2022

Strahovice 2. 9. 2022

Služovice 9. 9. 2022

Vřesina 16. 9. 2022

„Dobrovolní a profesionální hasiči“ vybojovala
Linda Jurečková první místo. Na třetí příčce

se umístila Karolína Pawlenková. Podě-
kování se jim dostalo z nejvyšších míst,
přímo od generálního ředitele Hasič-
ského záchranného sboru, generál-
majora Vladimíra Vlčka. I my se připo-
jujeme ke gratulaci a děkujeme

děvčatům za skvělou reprezentaci naše-
ho SDH!

TRADIČNÍ VAJÍČKOVNÍK
Je tady jaro a s ním i Velikonoční svátky.
Navazujeme na loňský rok, kdy jsme s naší
hasičskou mládeží nazdobili velikonoční strom
vajíčkovník a užili si krásné odpoledne.
Naše nejbližší akce budou v měsíci květnu. V ne-
děli 8. května se uskuteční mše svatá k uctění
patrona hasičů svatého Floriána. Dále si Vás
dovoluji pozvat na Velkou noční hasičskou sou-
těž, která proběhne v pátek 25. května.
Všichni si přejeme, aby tento rok proběhl s mini-
mem covidových omezení, která komplikovala
naše aktivity v posledních dvou letech.
Přeji Vám veselé Velikonoce a krásné jaro!

Arnošt Lasák, starosta SDH Píšť

PROSTORY KLUBU MAMINEK S DĚTMI PÍŠŤ
JSOU OD 24. BŘEZNA PROVIZORNĚ -
A DOUFÁME, ŽE POUZE DOČASNĚ - PŘESU-
NUTY DO ZÁKLADNÍ ŠKOLY. BUDEME
SE MAXIMÁLNĚ SNAŽIT, ABY BYL ZACHOVÁN
BĚH CVIČENÍ A KURZŮ, O KTERÉ NECHCEME
V ŽÁDNÉM PŘÍPADĚ NAŠE NEJMENŠÍ OCHUDIT.

Herna a volné hraní mimo organizované hodiny
jsou dočasně zrušeny. Děkujeme předem
za trpělivost a porozumění. Doufáme, že
to s námi i nadále zvládnete a brzy se uvidíme
v původních prostorech mateřského centra.
Ale i přesto Klub maminek nadále vymýšlí bo-
hatý program pro naše nejmenší. Dětičky
se mohou vyřádit na cvičení s Luckou. Miminka
s Bětkou protáhnou tělíčka a ty trošku větší
se ušpiní v tvořivých dílničkách.
Cvičení rozvíjí hrubou i jemnou motoriku pomo-
cí říkadel, zpívánek a pohybových aktivit. A pro-
to, pokud zvažujete zapojit se do klubu ak-
tivních maminek nebo jen navštěvovat kurzy
Baby masáží, kdy se od května otevře další kurz
Cvičení s batolaty a dětmi nebo Dílničky,
kontaktujte nás na e-mail klub.pist@seznam.cz.

MAMINKY SE DOČASNĚ PŘESTĚHOVALY
V únoru jsme s dětmi mimo klasický program
strávili odpoledne na akcičce „Tančíme, až
se z toho zjančíme“. Velký prostor tělocvičny vy-
bízel k řádění, běhání a tanci. Všichni, včetně ro-
dičů, byli po skončení příjemně unaveni.
Dalším programem pro širokou veřejnost byl
v sobotu 19. března tradiční bazar dětského ob-
lečení a potřeb, který již k našemu klubu neod-
myslitelně patří. Hned zrána jsme se sešli

v prostorách píšťského kulturního centra a při-
pravili jsme nakupujícím prodejní stoly
obklopené krásnými kousky pro děti. Jako vždy
se sešla pestrá směsice prodávajících ze všech
koutů Hlučínska.
Pro zájemce o Bazárek v Píšti mám dobrou
zprávu. Termín konání podzimní prodejní akce
je už stanoven, a to na sobotu 10. září 2022.

Nikola Drobná, Klub maminek s dětmi Píšť
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SLUNCE STOUPÁ VÝŠ A VÝŠ, JEHO PAPRSKY
PROHŘÍVAJÍ ZEM A OKNY VSTUPUJÍ
DO NAŠICH DOMÁCNOSTÍ, UBÝVÁ
MRAZIVÝCH DNŮ. V ZAHRÁDKÁCH
ROZKVÉTAJÍ SNĚŽENKY, PRVOSENKY,
KROKUSY I JINÉ KYTKY, KTERÉ HLÁSÍ NÁSTUP
JARA. S PŘÍCHODEM JARNÍCH TEPLEJŠÍCH
DNŮ RÁDI VYCHÁZÍME ZE SVÝCH PŘÍBYTKŮ
KOCHAT SE PROBOUZEJÍCÍ SE PŘÍRODOU
A NASÁVAT JARNÍ SLUNÍČKO. PO ZIMNÍ
PANDEMICKÉ ODMLCE TÉŽ NASTÁVÁ ČAS
PRO AKTIVNÍ SPOLEČENSKÝ ŽIVOT.

CO SI NAŠI SENIOŘI LETOS SPLNÍ?
Náš Klub seniorů v Píšti zahájil činnost v předve-
čer prvního jarního dne, kdy jsme se sešli v po-
čtu 83 členů na výroční členské schůzi v kul-
turním centru obce. Jednání schůze bylo
zahájeno předsedkyní Slávkou Moricovou, která
přivítala všechny členy, radní Obce Píšť Mgr. Jar-
milu Polomskou a hosty ze zájmového se-
niorského spolku z polského Owsiszcze.
Po úvodu přednesla Slávka Moricová zprávu
o činnosti klubu za uplynulý rok. Hospodářkou
Marií Jarošovou byla podána zpráva o hospo-
daření spolku v roce 2021. Klub seniorů byl za-

ložen v roce 2019, letos po třech letech byla
na programu volba nového výboru. Členové svý-
mi hlasy rozhodli o sedmičlenném výboru, nově
bude ve výboru pracovat Alice Kašná. Ta nahra-
dila Aničku Jurečkovou, která svou činnost
ukončila. Patří jí poděkování za práci - stála
u zrodu klubu, ve výboru byla činorodá a nadále
je aktivní členkou.
Předsedkyně seznámila členy s výhledem akcí
na letošní rok. Jsou plánovány přednášky, výlety,
tematické zájezdy, návštěva divadla, soutěžní od-
poledne pro děti i dospělé. V diskuzi členové dopl-
ňovali program o nové návrhy i tipy dalších aktivit.
Schůzování bylo zpříjemněno vystoupením skupi-
ny Vřes ze sousední Vřesiny. Vydařené country tan-
ce v podání tanečnic seniorského věku potěšily.
Po vyčerpání bodů jednání následovala volná
diskuze a zábava. Průběžně bylo podáváno ob-
čerstvení - teplá večeře, káva a sladká pokušení,
která napekly šikovné členky.
Výroční členská schůze byla v letošním roce
prvním setkáním téměř celé spolkové základny.
Budeme se rádi potkávat na vycházkách,
ve společenské místnosti u deskových her,
na zájezdech, v divadle či zábavném soutěžení.
Každý si může vybrat z aktivit, které má rád. Pře-
jme si, aby se plány tohoto roku naplnily.
Počátkem března byly některé členky nápo-
mocny při sběru šatstva, domácích potřeb,
prádla a jiných darů pro Diakonii Broumov. Tato
organizace zajišťuje dodání nám již přebytečné-
ho zboží potřebným, sociálně slabším ob-
čanům. V současné době materiální sbírka po-
může našim i lidem z Ukrajiny, které válečné
nepokoje donutily odejít ze své země a našli do-
časný „domov“ v Česku.

Za Klub seniorů Píšť Marie Halfarová

VZHLEDEM KE STÁLE TRVAJÍCÍ PANDEMICKÉ
SITUACI JSME BOHUŽEL NEMOHLI VEŠKERÉ
PLÁNOVANÉ AKCE NAŠEHO SPOLKU
USKUTEČNIT, NAPŘÍKLAD PLES. KOSTÝMY
BYLY PŘIPRAVENY, DO VÍRU TANCE JSME
SE NEPONOŘILI, ALE PŘESTO NÁS DOBRÁ
NÁLADA NEOPUSTILA.

Začátkem ledna jsme se ve zdraví všichni sešli
na prvním setkání v klubu a začalo plánování
roku 2022. Nejaktivnější členové vyrazili do pří-
rody obdivovat ledovou krásu - festival ledových
soch na téma „Vesmír a znamení zvěrokruhu“
na Pustevnách.
Počasí nám přálo, sluníčko hřálo, ale i bílá tma
nás překvapila. Naštěstí nás krásný Libušín přiví-
tal s otevřenou náručí. Plni dojmů a nabití ener-
gií jsme se šťastně vrátili domů.
Pár dní nato jsme přírodu vyměnili za kulturu.

Společné vykročení Sousedů 55+
Byla to překrásná opera Nabucco, která v nás za-
nechala nesmazatelný zážitek. A že tento chorál
později uslyšíme znovu na Koncertě pro Ukraji-
nu jako reakci na děsivou realitu dnešních
dnů, to nás ani ve snu nena-
padlo…
Dne 10. února jsme se zú-
častnili velmi inspirativní
přednášky na téma Taju-
plná Afrika. Manželé Márovi
nás seznámili s putováním
se svým postiženým synem.
Odkaz jejich syna může být
příkladem k následování pro všechny ty, kteří ří-
kají, že něco nejde.
Také v okolních vesnicích se stále něco děje.
Proto jsme se vypravili do Štěpánkovic
na ochotnické divadlo „Miláčku, vydrž“. Že to
bude doslova, jsme vzali s úsměvem. Covid totiž

skolil dvě hlavní představitelky, proto jsme viděli
pouze záznam. Vydrželi jsme, stálo to za to.
Také aktuální novinky filmového plátna nám
neunikly: „Srdce na dlani“ a „V létě ti řeknu, jak
se mám“.
Mezi naše stálé aktivity patří rehabilitační cvi-
čení, joga, saunování, plavání a procházky
do přírody. Také astronomické jaro jsme přivítali
opékáním v přírodě. Jeden den byla opékačka,
druhý den koulovačka.
Poslední společnou akcí v měsíci březnu byla
návštěva Kulturního centra Píšť, kde vystupovalo
ochotnické divadlo ŠAMU ze Štítiny s mrazivou
komedií „Když se zhasne“. Skvělé, humorné
představení bylo odměněno smíchem a velkým
potleskem.
Co nás čeká dál, prozradíme příště. Co si však
přejeme nejvíce, je zdraví a mír na celém světě.

Členové spolku Sousedé 55+

Snímky archiv Sousedé 55+



ZPRAVODAJ OBEC PÍŠŤ

34 35

spolky a sdružení spolky a sdružení, inzerce

MILÍ ČTENÁŘI ZPRAVODAJE V PÍŠTI,
VELMI RÁDA OPĚT POSÍLÁM PŘÍSPĚVEK
DO VAŠEHO PERIODIKA, PROTOŽE I OBEC
PÍŠŤ JE SOUČÁSTÍ ZÁKLADNÍ ORGANIZACE
VČELAŘŮ SE SÍDLEM VE VŘESINĚ - STEJNĚ
JAKO ZÁVADA, BOHUSLAVICE A BĚLÁ. ZÁ-
ROVEŇ VAŠE DĚTI MOHOU NAVŠTĚVOVAT
VČELAŘSKÝ KROUŽEK, KTERÝ FUNGUJE
VE VŘESINĚ.

Ti, kteří pravidelně čtou naše příspěvky, již vědí,
že jsme pořídili pro praktickou výuku kroužku
kočovný vůz. V něm jsou umístěna čtyři včelstva.
Dvě jsou postavena volně na obecním pozemku
Vřesiny v prostoru „Poldru“.
V roce 2020 jsme pořídili zahradní domek. Po-
stavili jsme jej v těsné blízkosti spolkového včelí-
nu, aby sloužil nejenom jako technické zázemí
pro různé činnosti spojené s prací okolo včel, ale
rovněž jej využíváme pro konání schůzek včelař-
ského kroužku, schůzí výboru či pořádání akcí.
Z dotací obce Píšť jsme v roce 2021 mimo jiné
pořídili ometač rámků a regály do spolkového
včelína. Tímto vedení obce děkujeme.
Po rozvolnění mezi vlnami pandemie jsme
se zúčastnili letní slavnosti „Ukončení prázdnin“
a podzimní akce „Hlučínsko-vřesinská šlápota“.
Soudím, že se obě akce povedly, jelikož účast
byla opravdu velká. Bohužel vánoční trhy nám
překazila další vlna pandemie.
V září začal nový školní rok a s ním i opětovné
zahájení činnosti včelařského kroužku. Všichni
členové, kteří ukončili loňský školní rok, nastou-
pili do kroužku znovu. Změna nastala na pozici
vedoucího. Po sedmi letech jsem vedení
kroužku předala paní Janě Steffkové. Ze své po-
zice jí přeji, aby jí děti dělaly stejnou radost jako
mně. Jsem na všechny děti, které kroužek
navštěvovaly, patřičně hrdá. Děkuji!
A práce včelaře? Mohlo by se zdát, že po ko-
nečném vytočení medu na začátku července
a následném zakrmení se zazimováním našich
včelích rodin máme klid. Není tomu tak úplně.
Po sezoně provádíme kontrolu veškerých ná-
strojů a zařízení používaných při ošetřování včel-
stev. Velmi důležitou činností je také ošet-

Co ještě nevíte o včelím vosku?
ření včelstev, aby byla v dobré zdravotní kondici.
Protřídění včelího díla je velmi důležitá činnost
včelaře. Co je včelí dílo? Jsou to rámky, které jim
my včelaři dáme do úlu. Včely si v nich vystavějí
buňky z vosku a matka (včelí královna) do nich
klade vajíčka.
Ale jak včely vystaví tyto buňky a získávají vosk
ke stavbě? Celá včelí rodina je dokonalá továrna.

Včela - mladuška po vylíhnutí prochází několika
fázemi, než se z ní stane létavka. A jedna z těch-
to fází je včela - stavitelka, kterou se stává mezi
12. – 18. dnem života.
Vosk je vylučován na zadečku včely - dělnice
na voskových zrcátkách. Vylučovací sekret
rychle ztuhne do tvaru tenké voskové
šupinky. Ta je pak následně zasunuta
do kapsy. Včelka ji vytáhne pomocí
nohou ke kusadlům, zpracuje ji
na vláčnou hmotu a použije na stavbu
včelího díla.
Pro naši představu: na 100 g vosku potřebují
včely vyprodukovat 125.000 voskových šupinek.
Z toho vystaví 8.000 buněk pro kladení vajíček
další generace nebo k zanášení nektaru či pylu
pro včelstvo.
Včely mají stavební pud jen v určitém období
roku. Začínají stavět, když rozkvétá třešeň ptačí,
a končí v průběhu června. Samozřejmě jsou
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situace, kdy jsme schopni uměle navodit tento
proces, ale není to standardní.
Všichni víme, že barva včelího vosku po vystavě-
ní je světle žlutá nebo téměř bílá. Takové světlé
rámky můžeme včelstvu vložit na jaře a velmi
dobře jej přijme. Vkládáme mu i mezistěny, aby
nové dílo vystavělo. Ovšem ke krmení a zazi-
mování je vhodné používat rámky s tmavšími

soušemi. Včely je lépe přijímají a je jim na nich
tepleji, jelikož jsou zde zbytky košilek, takzvané
zámotky nebo pylová zrna.
V průběhu celé sezony provádíme třídění rám-
ků, které se nějakým způsobem poškodily či
jsou velmi zaneseny „včelím odpadem“ z líhnutí

nových včel. Jakmile takové rámky vyřadíme,
můžeme z nich vytěžit čistý vosk pro výro-
bu nových mezistěn. Jak toho docílíme?
Je několik způsobů.

První a nejjednodušší způsob tavení je po-
mocí slunečního tavidla během včelařské se-

zony, kdy využíváme slunečního svitu. Po sezo-
ně, kdy již sluníčko nesvítí potřebnou intenzitou,
využíváme tavení vyřazených rámků v různých
vařácích či parních zařízeních. Ideální je získat
voskový koláč krásné žluté barvy.
Tento vosk pak můžeme použít pro různé účely.
Prvním a pro včelaře nejvíce používaným úče-
lem je výměna nebo vyrobení mezistěn pro vče-
ly jako základ pro novou stavbu. Včelí vosk použí-
váme na výrobu svíček nebo mastí v kosmetice,
farmacii či medicíně. Je rovněž součástí speci-
álních nátěrových laků nebo štěpařských vosků.
V příštím čísle se zmíním o předposledním vče-
lím produktu, a tím je mateří kašička.
Chtěli bychom Vám poděkovat za všechny naše
včelaře a za přízeň, kterou nám věnujete.
Rovněž jsme rádi, že Vám chutná náš med, kte-
rý vyprodukují naše včely. A hlavně, že si každý
najde toho svého včelaře, od kterého pravidelně
med odebírá.

Za místní organizaci a včelařský kroužek
Helena Komárková

PO DVOULETÉ PAUZE, ZPŮSOBENÉ PANDEMIÍ
COVID-19, JSME V NEDĚLI 3. DUBNA MOHLI
USPOŘÁDAT PRODEJNÍ VELIKONOČNÍ
VÝSTAVU. AKTUÁLNÍ POČASÍ SICE VZBUZOVALO
SPÍŠE VÁNOČNÍ NÁLADU, ALE TO NÁS
NEODRADILO.

Návštěvníky už na schodišti vítaly mašle, vajíčka
a něžná peříčka ve veselých jarních barvách.
Ke vstupu je zvala naše slaměná zaječice a zaječí
rodinka vyrobená z papíru.
Velikonoční nálada na všechny dýchla hned
za dveřmi a provázela je celou naší výstavou. Z ši-
roké nabídky zboží si mohl každý odnést kousek
domů a konečně tak vystrnadit zimní výzdobu.
A že bylo z čeho vybírat! V nabídce nechyběly tex-
tilní doplňky v podobě podložek a rukavic pro
bezpečné velikonoční pečení, prostírání, polštářky
a další textil pro sváteční i každodenní pohodu.
Velký výběr byl v nádherných jarních i veliko-
nočních věncích a aranžmá. K zakoupení lákala
spousta dekorací z papírového i proutěného pe-
digu, perliček a drátků, dřeva, vlny i látky.
Bez povšimnutí nezůstaly ani nádherně zdobené
perníčky různých velikostí a tvarů, včetně chutné-
ho cukroví z lineckého těsta.
Nechybělo také osení a živé rostliny.
V malé dílničce si mohly děti slepit čmeláky,
motýly, žabky a koťátka a přispět tak k výzdobě
svých domovů.
Po prohlídce a nákupu určitě přišla vhod káva
a napečené dobroty. Vzhledem k počasí i něco
ostřejšího pro zahřátí.
Jsme rádi, že i přes mrazivé počasí si k nám našlo
cestu cca 160 návštěvníků.
Těšíme se na Vás i na naší další akci, kterou je „Po-
sezení u zeleného piva“ konané na Zelený čtvrtek
14. dubna 2022.

Za výbor zahrádkářů Dagmar Horáčková

VELIKONOČNÍ VÝSTAVA SE LÍBILA

Snímky Magda Smolková
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NEDĚLNÍ DOPOLEDNE BYLO V PÍŠTI OD ROKU
1998 (KOLAUDACE STŘELNICE) SPOJENO
SE STŘELBOU.

Od letošního roku se členové střeleckého spolku
rozhodli přesunout střelbu z nedělního do-
poledne na sobotu. Další změna se týká zimní-
ho období, kdy bude střelnice pro veřejnost

uzavřena v měsících prosinec, leden a únor -
v této době je využívána pro členy místního
spolku nebo akutní potřeby nástřelu kulových
zbraní členů místních mysliveckých spolků
a sdružení.
V průběhu března se střelci v rámci odkana-
lizování obce připojili na nově vybudovanou
splaškovou kanalizaci. Stanislav Bartusek

V HOSPŮDCE NA HŘIŠTI PROBĚHL V SOBOTU

26. ÚNORA 9. ROČNÍK TURNAJE V ŠIPKÁCH.

TOHOTO UŽ TRADIČNÍHO SPORTOVNÍHO KLÁNÍ

SE LETOS ZÚČASTNILO CELKEM 18 HRÁČŮ.

Po bojích ve čtyřech základních skupinách po-

stoupilo 16 účastníků do závěrečných vyřazova-

cích bitev. Těsně před půlnocí turnaj poznal vítě-

ze - stal se jím Milan Dihel, který ve finále porazil

Daniela Šebestíka. V duelu o bronz zvítězil

po boji Petr Blokeš nad Ondřejem Halfarem.

Děkujeme všem pořadatelům, hlavně

osazenstvu z Hospůdky na hřišti, za organizační

a materiální zabezpečení, včetně výborného

a bohatého pohoštění a krásných cen. Budeme

se těšit na další, tentokrát jubilejní 10. ročník

turnaje v příštím roce. Daniel Šebestík

SIMULTÁNKA V PÍŠTI S MISTREM LUKÁŠEM
KLÍMOU, KTERÁ JE SOUČÁSTÍ ŠACHOVÉHO
FESTIVALU „OSTRAVSKÝ KONÍK“, MÁ JIŽ PEVNÉ
MÍSTO V KALENDÁŘI FESTIVALU.

Letošním čtvrtým ročníkem, naplánovaným
na dny vydání tohoto čísla zpravodaje,
konkrétně na čtvrtek 14. dubna 2022 od 17
hodin v sále Restaurace 39 v Píšti, máme za-
loženo na pěknou tradici.

Dosavadní tři ročníky si připomeňme čísly
v tabulce:

DATUM SOUPEŘI
ELO RATING SKÓRE

BODOVÉ ZISKY SOUPEŘŮ
KLÍMA SOUPEŘI *) KLÍMA SOUPEŘI

19. 4. 2018 11 2317 1348 10 1 ⁄2 : 1 ⁄2 remíza: K. Meisel
20. 4. 2019 14 2329 1547 12 : 2 výhra: B. Adamčík; remíza: K. Meisel, T. Hanák
23. 7. 2021 13 2347 1559 13 : 0
14. 4. 2022 ? ? ? ? : ? ?
CELKEM 38 35 1 ⁄2 : 2 1 ⁄2

*) ELO RATING = průměr

Střelnice mění
víkendové střelby

Turnaj v šipkách

SIMULTÁNKA SLIBUJE ŠACHOVÝ ZÁŽITEK
Necelé dva týdny před konáním akce čítala star-
tovní listina úctyhodných 24 jmen. Tímto je
prakticky naplněna maximální kapacita 25 sou-
peřů. A podpořit hráče domácího šachového
klubu letos přijede 15 šachistů z pěti okolních
klubů. Pevně věřím, že letos proti Lukášovi opět
jako soupeři zabodujeme!
Simultánní tour v rámci šachového festivalu již
tradičně vrcholí v předvečer hlavních turnajů
na prostranství před Domem kultury města
Ostravy (letos 30. 4. - 8. 5.).
O průběhu a výsledcích simultánky v Píšti Vás
budeme informovat v příštím čísle zpravodaje.

Za ŠK Píšť Zbyněk Kožušník

okénko pro zdraví

ZIMA SE S NÁMI ROZLOUČILA, VĚTRY
A VICHŘICE PŘIVÁLY JARO. ŽIJEME VE SLOŽI-
TÉ DOBĚ, KTERÁ SE PROJEVUJE NA KAŽDÉM
Z NÁS ZVÝŠENÝMI NÁROKY NA NAŠI IMUNI-
TU I PSYCHICKÝ STAV.

Je vhodné předcházet jarní únavě zvýšeným
příjmem vitaminů a minerálů, věnovat dosta-
tek času spánku. Kvalitní a dostatečný spánek
přitom může být problém. Než se ale uchýlíte
k chemickým přípravkům, zkuste nejdříve by-
linky.

MUČENKA PLETNÍ

Dnes Vám chci představit bylinku mučenku
pletní, lidově Kristův květ, Kristova koruna nebo
mučenka nachová. Latinský název Passiflora in-
carnata dali rostlině jezuité, protože jim květ
připomínal umučení Kristovo.
Mučenka je liána, která dorůstá délky až pěti
metrů. Pochází z Jižní Ameriky a jižních oblastí
Severní Ameriky. Dnes se pěstuje i v jiných
částech světa, včetně České republiky.
Existuje více druhů mučenky. Mučenka jedlá

se pěstuje pro plod, známe ji pod názvem ma-
rakuja. Jiné druhy se pěstují pro okrasné účely.
Léčebně ale působí především mučenka plet-
ní, kterou používali už Inkové a Aztékové k lé-
čebným obkladům, výplachům očí a nálevům.

Sušené květy a plody se u domorodců dodnes
využívají jako sedativum. Mučence se připisují
sedativní, spasmolytické a anxiolytické účinky.
Funguje především na nervový systém. Tlumí
úzkostné stavy, zlepšuje a prohlubuje spánek.
Je vhodná i na zažívací potíže a bolesti při
menstruaci, protože ovlivňuje hladké svalstvo.
Pro svůj sedativní účinek pomáhá i v období
menopauzy.
Obvykle se používá jako extrakt nebo tinktura
v kapkách, případně nálev z jedné lžičky su-
šené byliny a 250 ml vody dvakrát až třikrát
denně. Mučenka bývá často ve směsích čajů
pro zlepšení spánku a snížení úzkosti. Doporu-
čila bych směs mučenky, chmele, kozlíku
a meduňky.
Mučenku nedoporučuji pouze v těhotenství,
protože neexistují studie prokazující její bez-
pečnost v tomto období.

Milí spoluobčané! Ocitli jsme se v těžké
době. Budeme potřebovat hodně síly,
soudržnosti, empatie a ochoty pomoci
druhým. Přeji Vám hodně zdraví, štěstí
a klid v duši i na světě. Jiřina Kyčerková



ZPRAVODAJ OBEC PÍŠŤ

38 39

sport sport

VÁŽENÍ ČLENOVÉ,
FANOUŠCI A PŘÁTELÉ FOTBALU!

NÁŠ FOTBALOVÝ KLUB BYL VELMI AKTIVNÍ
TAKÉ BĚHEM ZIMNÍCH MĚSÍCŮ. JEDNOTLIVÁ
MUŽSTVA SE PUSTILA DO ZIMNÍ PŘÍPRAVY,
PROBĚHLA VÝROČNÍ SCHŮZE A USPOŘÁDALI
JSME SPORTOVNĚ-VALENTÝNSKÝ PLES.

Výroční schůze TJ Slavia Píšť se uskutečnila
v pátek 18. února po dvou letech. Tato přestávka
byla zapříčiněna epidemiologickými opatření-
mi. V úvodu schůze proběhlo přivítání všech
členů, hráčů a hostů naší TJ. Minutou ticha
jsme uctili všechny naše zemřelé členy, kteří
nás v poslední době opustili.
Předseda klubu Karel Moric zhodnotil uplynulé
dva roky především po stránce sportovní a kul-
turní. Na něj navázal místopředseda klubu On-
dřej Zug, který shrnul renovace a opravy v areá-
lu a také opravy, které nás čekají letos.
Následoval Daniel Šebestík, který přítomné
obeznámil s ekonomickou situací klubu,
a Milan Hudeczek za kontrolní komisi.
Program pokračoval zprávami trenérů jednot-
livých družstev a vyhlášením nejlepších fotba-
listů naší mládeže.
Za mini-žáky byli vyhlášení Vojtěch Halfar, Nela
Jarošová a Šimon Obrusník. Za žáky pak Filip
Nábělek, Štěpán Lasák a Martin Vacek. V průbě-
hu výroční schůze byly našim nejmenším také
předány nové slávistické tréninkové soupravy.
Naše týmy budou během jarní části soutěží
pracovat v tomto složení:
Muži: trenér Petr Žižka, vedoucí mužstva Milan
Hudeczek.
Žáci: Martin Habura, Radek Polomský.
Mini-žáci: Petr Liška, Martin Lasák.
Naším cílem je také pokusit se s Bohuslavicemi
rozběhnout společné družstvo dorostu, tak aby
naši mládežníci po ukončení žákovského věku
měli kde pokračovat. Mládež je pro nás nejdů-
ležitějším základním kamenem, na kterém
musíme stavět.
Jsme velmi rádi, že se nám ihned po rozvolnění
epidemiologických opatření podařilo uspořá-
dat náš tradiční sportovně-valentýnský ples.
K tanci a poslechu hrála skupina Golden Hits
a pro všechny návštěvníky byla připravena bo-
hatá tombola. Věřím, že po dlouhé „covidové“
době se všichni výborně bavili.
Také letos budeme pro naše občany už 4. červ-
na pořádat tradiční Pivní slavnosti a mimo mi-
strovská utkání i další kulturní akce.

Závěrem mi dovolte poděkovat všem, kteří
se jakýmkoliv způsobem podílejí na fungo-
vání našeho klubu. A také vedení obce Píšť
za poskytovanou podporu.

Karel Moric, předseda TJ Slavia Píšť

S BLÍŽÍCÍM SE STARTEM FOTBALOVÉHO
OKRESNÍHO PŘEBORU SE NÁŠ TÝM ZAČAL
PŘIPRAVOVAT NA JEHO JARNÍ ČÁST. JIŽ
1. ÚNORA ZAČALA ZIMNÍ PŘÍPRAVA -
PRO HRÁČE TAK NEOBLÍBENÉ NABÍRÁNÍ
FYZICKÉ KONDICE.

První část byla zaměřena na objemový trénink.
Už dávno není nejdůležitější věcí počet nabě-
haných kilometrů, ale správný poměr in-
tervalového, silového a vytrvalostního tré-
ninku, tepové frekvence a doby
regenerace. Pod vedením zkušeného
trenéra Petra Žižky jsme tyto tréninky
absolvovali ve velkém počtu.
Kdo zná našeho trenéra, ví, že nikomu
v tréninku nepovolí žádné úlevy a vyžaduje pří-
stup na sto procent. Jeho tréninky jsou náročné,
ale kvalitní a dobře připravené. Všichni hráči
jsou si vědomi, že z této zimní přípravy budou
čerpat celou jarní sezonu.
Po objemovém nabírání kondice přišly na řadu
kratší a intenzivnější tréninky doplněné o vý-
běhy kopců. Postupně pak trenér zapojil do pří-
pravy práci s míčem. Vše se vždy odehrávalo
ve spojení s během.
Abychom si postupně zvykali na velkou hrací
plochu, využívali jsme umělou trávu v Hlučíně.
V plné zátěži jsme tam sehráli první přípravný

Zleva: Vojtěch Halfar, Nela Jarošová, Šimon
Obrusník

Zleva: Martin Vacek, Štěpán Lasák, Filip Nábělek

Výroční schůze a ples TJ Slavia

VYDAŘENÁ ZIMNÍ PŘÍPRAVA FOTBALISTŮ
zápas proti Kozmicím. Utkání jsme začali velmi
dobře a byli jsme soupeři hrajícímu o dvě soutě-
že výše rovnocenným protivníkem jak po fy-
zické stránce, tak v práci s míčem. Bohužel jsme
neproměnili své šance a soupeř nás z ojedině-
lých útoků trestal. Dokázali jsme sice dvakrát
skórovat Martinem Šecem, ale tým Kozmic nám
dal lekci z produktivity. Zápas jsme prohráli 2:5.
Utkání nám ukázalo, že jsme na tom dobře fy-
zicky, ale horší je to s proměňováním vy-

ložených šancí. Další týdny jsme pokra-
čovali ve stanoveném tréninkovém

plánu a postupně jsme zapojili hru
s míčem.

Vrcholem zimní přípravy bylo soustře-
dění. Tým ve středu 2. března zamířil

na pět dnů do Bystřice nad Olší. Tento spor-
tovní areál jsme navštívili již vícekrát a plně vy-
hovuje našim potřebám. Je tady k dispozici
velká hala, posilovna, venkovní hřiště s umělou
trávou, atletickým oválem a pro regeneraci
bazén a sauna.
Ihned po příjezdu proběhl večerní trénink
ve velké hale. Na další dny trenér připravil
pravidelný třífázový trénink. Dopoledne jsme
absolvovali běhy, které byly vrcholem kondiční
přípravy. Jednalo se o intervalové intenzivní
sprinty na krátkou vzdálenost. Odpolední tré-
ninky byly zaměřeny na práci s míčem a v pod-

večer se střídala posilovna s regenerací v sauně
či bazénu.
V sobotu jsme v rámci soustředění sehráli pří-
pravný zápas na umělé trávě proti o třídu výše
hrajícím Darkovicím, které byly také na soustře-
dění. Zápas jsme od začátku měli pod kontrolou
a díky hattricku Martina Šece jsme vedli 3:0. Poté
jsme trochu polevili v koncentraci a Darkovice
snížily na 3:1. Následně však přidali další branky
Karel Moric a Lukáš Foitzik na 5:1. Darkovice ještě
jedním gólem snížily, ale na víc se nezmohly. Ve-
čer pak následoval turnaj v bowlingu a závě-
rečné zhodnocení celé zimní přípravy.
Za celý tým bych chtěl poděkovat vedení
TJ Slavia Píšť za podporu při financování sou-
středění. Děkuji také všem hráčům za zodpo-
vědný přístup k zimní přípravě. Jmenovitě pak
trenéru Petrovi Žižkovi za důkladné přípravy tré-
ninkových jednotek, vedoucímu mužstva Mi-
lanovi Hudeczkovi a Karlovi Moricovi za pomoc
při organizaci soustředění. Děkuji také Tomáši
Blahutovi za masáže na soustředění, po kterých
nás vždy únava opustila.
Věříme, že tato zimní příprava bude základem
pro náš jediný cíl, a to je postup do I. B třídy. Bu-
deme se těšit na Vaši diváckou podporu při
jarních mistrovských zápasech, které jsme zahá-
jili 27. března domácí výhrou 5:3 nad Jakartovi-
cemi. Petr Liška

Horní řada zleva: trenér Petr Žižka, Patrik Moric, Tomáš Kudlík, Jakub Mac, Tomáš Obrusník, Kristián Hudeczek, Lukáš Foitzik,
Filip Grabica, vedoucí týmu Milan Hudeczek.

Dolní řada zleva: Petr Liška, Karel Moric, Martin Šec, Tomáš Blahut, Dan Holuscha, Marko Kupec, Matěj Habura, Lukáš Malchárek.

Soustředění se nemohli zúčastnit: Ondřej Vlha, Martin Pawlenka, David Konečný a Lukáš Svoboda.

ROZLOSOVÁNÍ JARO 2022

MUŽI
27. 3. 2022 15:00 Slavia Píšť Jakartovice 5:3
3. 4. 2022 15:00 Vřesina Slavia Píšť
10. 4. 2022 15:30 Slavia Píšť Litultovice
17. 4. 2022 10:00 Dolní Životice Slavia Píšť
24. 4. 2022 16:00 Slavia Píšť Těškovice
30. 4. 2022 16:30 Štítina Slavia Píšť
8. 5. 2022 16:30 Slavia Píšť Komárov
14. 5. 2022 16:30 Stěbořice Slavia Píšť
22. 5. 2022 16:30 Slavia Píšť Březová
29. 5. 2022 16:00 Kylešovice Slavia Píšť
5. 6. 2022 17:00 Slavia Píšť Vávrovice
12. 6. 2022 17:00 Závada Slavia Píšť
18. 6. 2022 17:00 Melč Slavia Píšť

MLADŠÍ ŽÁCI
29. 4. 2022 17:00 Chuchelná Slavia Píšť
6. 5. 2022 17:00 Mokré Lazce B Slavia Píšť
17. 5. 2022 17:00 Služovice Slavia Píšť
21. 5. 2022 10:00 Slavia Píšť Velké Hoštice
1. 6. 2022 17:00 Komárov Slavia Píšť
4. 6. 2022 10:00 Slavia Píšť Chlebičov

STARŠÍ PŘÍPRAVKA
18. 4. 2022 16:30 Slavia Píšť Darkovičky
25. 4. 2022 16:30 Dolní Benešov Slavia Píšť
2. 5. 2022 17:00 Slavia Píšť Darkovice
9. 5. 2022 17:00 Kozmice Slavia Píšť
16. 5. 2022 17:00 Slavia Píšť Baník Ostrava
23. 5. 2022 17:00 Šilheřovice Slavia Píšť
30. 5. 2022 17:00 Hlučín Slavia Píšť
7. 6. 2022 17:00 Slavia Píšť Hať
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Sváteční atmosféru navodil hudební do-
provodný program místní scholy pod vedením
Radky Slaninové. Děti z mateřské školy před-
vedly krásné pásmo písniček a básniček, které
si připravily s pomocí svých pedagogů Gabriely
Dominikové, Stanislavy Grigorovové a Vojtěcha
Seifrieda.
Do občanského života přivítal starosta obce
Daniel Fichna slavnostním projevem šest děvčá-
tek a sedm chlapců, dvě pozvané děti
se nemohly kvůli nemoci zúčastnit. K rodičům
a novým občánkům promluvil také místosta-
rosta obce Stanislav Bartusek.
Oba zástupci obce dětem i rodičům popřáli vše
nejlepší, pevné zdraví, štěstí a pohodu. Rodiče
nově narozených dětí se podepsali do pamětní
knihy, maminky obdržely kytičku a v souladu
s usnesením Rady obce Píšť každé nové naro-
zené děťátko obdrželo od obce finanční dárek
a hračku.
U příležitosti vítání občánků získaly přítomné
děti průkazku do místní knihovny a v rámci ce-
lostátního projektu „S knížkou do života“ sadu
knih pro nejmenší. Sady knih nám darovala
Knihovna města Ostravy, která je do tohoto
projektu již několik let zapojena.
Projekt „S knížkou do života“ je zaměřený
na vzdělávání, sociální, kulturní a kreativní
rozvoj dítěte od narození až do šesti let věku
(www.sknizkoudozivota.cz).
V závěru setkání nových občánků s vedením obce

V SÁLE KULTURNÍHO CENTRA OBCE
PROBĚHLO V NEDĚLI 3. DUBNA 2022
TRADIČNÍ VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ. POZVÁNO
KE SLAVNOSTNÍMU OBŘADU BYLO 15
NAROZENÝCH MIMINEK, KTERÉ SE V NAŠÍ
OBCI NARODILY V LOŇSKÉM ROCE.

JMENOVITĚBYLYPŘIVÍTÁNYTYTODĚTI:

EMA LIŠKOVÁ VERONIKA MARIE CHALUS EMA ČÍŽOVÁ
SOFIE OBROČNÍKOVÁ OLIVIE BECHEROVÁ MARIANNA PAŠKOVÁ

VINCENT ŘEHÁČEK VIKTOR TVRDÝ THEODOR ČERNÝ
BARNABÁŠ ŠLACHTA VIKTOR BLOKEŠ DAVID FERDA

FRANTIŠEK JAROŠ

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ S KNIŽNÍ PRÉMIÍ

se přítomní rodiče se svými dětmi vyfotili. Věříme,
že slavnostní obřad v prostorách kulturního
centra byl pro všechny zúčastněné příjemným
okamžikem, na který budou rádi vzpomínat.
Novým občánkům přejeme, aby v naší obci pro-
žili radostné dětství, aby vyrůstali v lásce a bez-
pečí svých rodin.
Připomínáme rodičům, kterým se letos narodilo
nebo ještě narodí miminko, a mají v obci Píšť
trvalý pobyt, nechť se příležitostně dostaví
na obecní úřad s rodným listem a svým ob-
čanským průkazem k zaevidování dítěte
do evidence obyvatel obce. Bližší informace
mohou rodiče získat na tel. č. 595 055 943 nebo
e-mailem na matrika@pist.cz. Kristina Bialasová

Projekt Bookstart, v českém prostředí poj-
menovaný „S knížkoudo života“, je meziná-
rodní iniciativa, do níž se zapojují všechny
typy knihoven na daném územním celku,
aby zapojily aktivní rodiče a seznamovaly
společně s rodiči ty nejmenší čtenáře s kni-
hou a nepřeberným množstvím příběhů
v ní.
Projekt obdržel cenu Ministerstva kultury
ČR za informační a knihovnický počin v roce
2018.

BARNABÁŠ ŠLACHTA

FRANTIŠEK JAROŠ

VIKTOR BLOKEŠ

MARIANNA PAŠKOVÁ

DAVID FERDA

VERONIKA MARIA CHALUS VINCENT ŘEHÁČEK

SOFIE OBROČNÍKOVÁ VIKTOR TVRDÝ

OLIVIE BECHEROVÁ THEODOR ČERNÝ

EMA ČÍŽOVÁ EMA LIŠKOVÁ

Snímky Magda Smolková
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ŽIVOTNÍ JUBILEA

V prvních měsících roku 2022 oslavili svá
významná životní jubilea - 80, 85 a více let
věku - tito jubilanti:

LEDEN
Jiřinka HRUBÁ 90 let
Anežka CHOVANCOVÁ 90 let
(zemřela dne 5. 3. 2022)

ÚNOR
Rudolf BÁRTŮ 80 let
Vladimír SKORKOVSKÝ 80 let

BŘEZEN
Josef KERUL 86 let
Anna NEMINÁŘOVÁ 87 let
Františka STACHOVÁ 88 let
Anežka CHŘIBKOVÁ 89 let
Hedvika LIŠKOVÁ 94 let

Všem oslavencům přejeme hlavně pevné
zdraví, hojnost Božího požehnání, osobní
a rodinnou pohodu. Kristina Bialasová

OPUSTILI NÁS
V posledních dnech loňského roku
a na začátku letošního roku nás navždy
opustili tito spoluobčané:

Lucie Kupková Věra Heidutzková
Jan Hotárek Josef Zlotý
Marie Kichnerová Osvald Tyleček
Gertruda Kovolová Jaroslav Suchý
Anežka Chovancová Miroslav Zlotý
Jan Gajda

ANNA NEMINÁŘOVÁ, 87 LET JIŘINA HRUBÁ, 90 LETVLADIMÍR SKORKOVSKÝ, 80 LET

společenská kronika

Jako nadmíru obtížné se ukázalo luštění vánočního fotokvízu,
ve kterém měli naši čtenáři poznat historické budovy na Hlu-
čínsku.
S úkolem se jako jediný zdárně vypořádal pan Josef Zlotý
a byl po zásluze odměněn hodnotnou publikací Hlučínsko
na pohlednicích, kterou na jednání zastupitelstva obce
osobně převzal z rukou představitelů obce. Redakce

Výherce Vánoční
fotosoutěže

5 - Bolatice

7 - Darkovice

6 - Dolní Benešov

4 - Malé Hoštice

3 - Píšť

2 - Štěpánkovice

1 - Třebom

Foto Magda Smolková
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